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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

تیرماه، عصر تراکنش وارد هشتمین سال انتشارش می شود. تیرماه 
1396 که شماره اول ماهنامه را برای چاپ فرستاده بودیم مصادف بود 
با روزهای ابتدایی انتخاب مجدد حسن روحانی در دوازدهمین دوره 
انتخابات ریاســت جمهوری. به عنــوان یک نشــریه تخصصی حوزه 
فناوری های مالی در شماره دوم عصر تراکنش که مردادماه منتشر شد در حالی که مدت 
کوتاهی به آغاز به کار دولت جدید و مشخص شــدن کابینه و در پی آن مدیرانی مانند 
مدیر کل بانــک مرکزی مانــده بود در یادداشــتی هفده مطالبــه کارآفرینان بــا تمرکز بر 

فعالان فناوری های مالی کشور از دولت دوم رئیس جمهور روحانی را مرور کردیم.
آن هفده مطالبه شــامل این موارد بود: بهبود فضای کســب وکار بانکداری و پرداخت، 
توســعه کارت اعتبــاری، ابهام زدایــی از سیاســت های پولــی، بهبــود زیرســاخت های 
حاکمیتی، اصلاح ساختار کارمزد، ساماندهی وضعیت شرکت های حاکمیتی، اتصال 
به سیستم های پرداخت بین المللی، ساماندهی بازار بین بانکی، استفاده درست از پول 
خرد و اسکناس، توسعه کیف پول و پرداخت های موبایل، اقتصاد مقاومتی، ساماندهی 
به وضعیت لجام گســیخته حجم نقدینگی، بهبود ارتبــاط با اپراتورها، ثبــات نرخ ارز، 
تعامل سازنده با رسانه ها، ارتقای امنیت و ارتقای جایگاه پژوهش در تصمیم گیری ها.

دقیقاً هفت سال از انتشــار این هفده مطالبه می گذرد و مروری بر این فهرست نشان 
می دهد که تقریبــاً هیچ کدام از ایــن مطالبات پاســخ داده نشــده اند؛ راهکارهایی برای 
برخی مانند »اصلاح ســاختار کارمزد« به صورت کجدارومریز ارائه و اجرا شده است، 
ولی همچنان از فهرست مطالبات حذف نشده اند. در برخی از مطالبات مانند »بهبود 
فضای کسب وکار« حتی وضعیتمان نسبت به گذشته وخیم تر نیز شده است و برخی 
دیگر همچون »استفاده درست از پول خرد و اسکناس« نه تنها حل نشده اند، بلکه به 
نظر می رسد اصلاً یک موضوع اقتصادی مهم دانسته نشده و در فهرست دغدغه های 
تصمیم گیران موضوعیتی ندارد. مرور بقیه فهرســت این مطالبات نیز نشان می دهد 
همچنان کسب وکارهای ایران و خصوصاً کسب وکارهای فعال در حوزه فناوری های مالی 

کشور با معضلات کهنه دست وپنجه نرم می کنند.
متأسفانه به مطالبات ما در فضای کسب وکار نه تنها رسیدگی نشده است، بلکه امروز 
دچار چالش هایی از جنس های متفاوت شده ایم. امروز در برخی جبهه ها آن قدر شرایط 
پیچیده تر و و سخت تر شــده اســت که اگر از ما درباره اولویت مطالباتمان سؤال شود 
بسیاری از موارد فهرست بالا با وجود اینکه همچنان پابرجا هستند، احتمالاً از فهرست 
اولویت هایمان حذف شــوند. گویی دولت ها، وزرا و مدیران می آینــد و می روند و نه تنها 

دردی دوا نمی شود که زخمی دیگر بر پیکر کسب وکارها ثبت می شود.
در آســتانه انتخابات زودهنگام ریاســت جمهوری و در هفته آخر خردادماه جلسه ای 
در کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران برگزار شد که در آن فعالان 
اقتصاد نوآوری و دانش بنیان انتظارات خــود را از دولت آینده مطــرح کردند. حاضران 
که درصد بالایی از آنها صاحبان و مدیران ارشد کسب وکارهای حوزه اقتصاد دیجیتال 
کشــور بودند مهم ترین چالش ها و مطالبــات این حوزه را بیــان کردند که برخــی از این 
اولویت ها شــامل کاهش تعدد تنظیم گران، رســیدگی به بحران مهاجرت سرمایه های 
انســانی و مهاجرت شــرکت های حوزه نــوآوری، کاهش دخالت حاکمیــت در جزئيات 
فعالیت کسب وکارها، حذف نگاه امنیتی به فضای کسب وکار و امنیتی شدن این فضا، 
رفع فیلترینگ و بهبود کیفیت اینترنت، حل ریشه ای مسئله ناامیدی در میان فعالان 

حوزه نوآوری و حل چالش های متعدد کسب وکارها با 
سازمان تأمین اجتماعی و سازمان امور مالیاتی بود.

احتمــالاً با کنار هــم قــرار دادن مطالبات هفت ســال 
گذشــته از دولت و مطالبات جدیدی که برخی امروز 
بــه یــک بحــران تمام عیــار تبدیــل شــده اند بیــش از 
پیش از بهبود شــرایط ناامید می شــویم. می دانم که 
بســیاری از فعالان اقتصاد دیجیتال همین حالا هم 
بــا ناامیــدی کامــل دســت از تلاش بــرای ســاختن در 
ایــن محــدوده جغرافیایــی کشــیده اند و جــلای وطن 
کرده اند، برخی به صورت موازی کسب وکاری در خارج 
از مرزهای کشور راه انداخته اند و برخی بی سروصدا 
در حال تدارک یک مهاجرت کســب وکاری هستند، 
امــا ایــن را هــم می دانــم کــه تغییــرات حتــی در حــد 
بهبودهــای کوچــک می توانــد محرکــی بــرای مانــدن 
و رشــد کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتال در کشــور 
باشــند. همان طــور کــه پیــش از ایــن در دوره هایی به 
دنبال گشــایش ها، روزنه هــای امیدی ایجاد شــد که 

محرک فعالان اقتصادی بود.
قطعــاً هرکــدام از مــا بارهــا و پــس از تکــرار مطالبــات 
فعالان اقتصادی، این فعالیت ها را تلاش هایی بیهوده 
می دانیــم و احتمالاً خیلی هایمان دیگر تلاشــی برای 
مشــارکت در اعــلام مطالباتمــان نمی کنیــم، امــا من 
باور دارم که اگر تا امروز این مطالبات گفته نمی شــد 
شاهد شرایط سخت تری بودیم. بیان مطالبات در هر 
فرصتی که برای فعالان کســب وکار بــه وجود می آید 
حداقــل نتیجــه ای کــه دارد هم صدایــی اعضای یک 
صنعت در رســیدن بــه انتظاراتشــان اســت. ممکن 
اســت بگوییم ما ایــن همه فریــاد می زنیــم و کمترین 
تأثیــر را می بینیم و گویــی آب در هــاون می کوبیم، اما 
فکر می کنم گاهی همین فریادها سبب شده هزینه 
اجرای تصمیمات اشتباه برای دولت و مدیران دولتی 
بالا برود و فکر می کنم اگر قرار است گشایشی اتفاق 
بیفتد آگاهی اعضای صنف از خواسته هایشان بهتر 

از عدم آگاهی است.
نمی دانــم هفــت ســال بعــد فهرســت مطالباتمــان 
بلندتر خواهد شد یا خیر، اما حداقل امیدوارم بخش 
حیاتی تر انتظارات امروزمان فقط به خاطره ها و تاریخ 
شفاهی اقتصاد دیجیتال بپیوندد، زیرا اگر غیر از این 
باشد، خود مقوله اقتصاد دیجیتال در ایران به تاریخ 

خواهد پیوست 

در آستانه انتخابات ریاست جمهوری آیا می توانیم امیدوار باشیم گوش شنوایی برای مطالبات فعالان 
اقتصاد دیجیتال کشور وجود داشته باشد؟ 

چاره ای جز مطالبه گری نیست
مینا والی

مدیرمسئول
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تیر 1403
سال هشتم

شماره هشتاد و سوم

اولین دســتگاه های کارت خــوان را به 
خاطــر دارید؟ مقاومت هــای اصناف 
بــرای تجهیــز بــه ایــن ابــزار را چطور؟ 
ســال های 1388 تــا 1392 را می تــوان 
طلایی ترین سال ها برای پذیرش دستگاه کارت خوان در 
اصناف دانست؛ سال هایی که کسبه و اصناف دیر یا زود 
متوجه شدند دیگر بدون کارت خوان نمی توانند در بازار 
جایی داشته باشند. جلوتر که آمدیم و هم زمان با توسعه 
انواع ابزارهای پرداخت در حوزه فیزیکی و بعدتر در حوزه 
آنلاین و تجارت الکترونیکی، کم کم مفهومی مطرح شد 
به نام امبدد فاینسس که شاید معادل فارسی درستی 
برایش نتوان یافت، ولی درنهایت منظور از آن، یکپارچه 
شدن راهکارهای پرداخت و مالی با فرایندهای غیرمالی 
و تســویه کســب وکارهای کوچک و بزرگ بود؛ طوری که 
کاربر دیگــر در روند خریــد، پرداخت را یــک فرایند جدا 
نبیند. این مفهوم در سایر حوزه های مالی و مفهوم سفر 
مشتری نیز توسعه یافت و حالا در نقطه خرید مشتری 
یک بار دیگر با سروشــکلی دیگر تحت عنــوان لندتک 

نمایان شده است.
لندتک دیگر یک رونــد یا جریان نوآورانه اســتارتاپی در 
صنعت فناوری هــای مالی ایــران نیســت. لندتک حالا 
پیشران همان امبدد فایننس است که در نقطه خرید، 
ســعی در رفع نیاز مشــتریان دارد. ارائه وام های کلان به 
تولیدکنندگان و واردکنندگان کالاهای اساسی و روزمره 
مــردم، برای نظــام بانکــی تجربه ناموفقــی بود، زیــرا این 
منابع عموماً توســط صاحبان صنایــع در محلی غیر از 
مصرف واقعی خود، صرف می شــدند یا اینکه منجر به 
پر شدن انبارهای تولیدکنندگان از کالاهایی می شد که 
مصرف کننده نهایی توان خریدش را نداشــت، اما حالا 
با پوســت اندازی لندتک ها طی چند سال گذشته، قرار 
است جای آن وام های کلان به تولیدکنندگان، در نقطه 
فروش محصول نهایی به داد مردم رسیده شود و در عین 
حال چرخ اقتصاد صنایع تولیدی و اصناف به چرخش 

درآید.
گواه ایــن اتفاق نیز بیلبوردهای ســطح شــهر و تبلیغات 
تلویزیون و مطبوعات است که پر شده است از گروه های 
بزرگ صنعتی و تولیدی یا حتی فروشگاه های زنجیره ای 
که مردم را به خرید اقساطی یا اعتباری دعوت می کنند.

دیگر بازی عوض شــده اســت. این روزها، مردم به دلیل 
شــرایط اقتصادی و متنوعی که دارند، شــاید اسمش را 
ندانند، ولی کم و زیاد طعم اســتفاده از انواع لندتک ها 
را چشــیده اند؛ از دریافــت اعتبــار یــا تســهیلات گرفته 
تــا BNPL. همان طور کــه ســال های 1388 تــا 1392 را در 
توسعه و فراگیری دســتگاه کارت خوان نمی توان نادیده 
گرفت، سال 1403 و احتمالاً سه سال آینده را در توسعه 

و فراگیری لندتک ها در عمق کسب وکارهای خرده فروشی 
ایران نتوان انکار کرد.

دیگــر کســب وکارهای کوچــک و بــزرگ نمی تواننــد بدون 
لندتک ها ادامه مسیر دهند و در صنعت خرده فروشی هر 
کسب وکار آنلاین یا فیزیکی که در پنج سال آینده خود را به 
ابزارهای پذیرش لندتکی مجهز نکند، قطع به یقین از بین 
خواهد رفت. با پررنگ شدن نسل زد در جامعه خریداران، 
توســعه ابزارها و زیرســاخت های لازم برای اعتبارسنجی، 
تورم و کاهش قدرت خرید مردم و ده ها عامل دیگر، صنعت 
خرده فروشــی بــرای برون رفــت از رکود فعلی، مســیری جز 

توسعه لندتک ها را پیش روی خود نمی بیند.
کارشناسان و متخصصان صنعت پرداخت کشور در طول 
سال های گذشته از نبود کارت اعتباری و جای خالی اش در 
صنعت پرداخت کشــور گله داشــتند و معتقد بودند این 
فقدان، باعث معیوب شــدن صنعت پرداخت ایران شده 
اســت. حالا به نظر می رســد، لندتک ها، احتمــالاً معادل 
امروزی کارت اعتبــاری، برای جامعه ایرانی خواهند بود که 
البته پیچیدگی های متعددی نیز با خود به همراه خواهد 
داشت؛ از مســائل رگولاتوری گرفته تا مسائل فرهنگی. از 
همین رو، 1403 سال استراتژیکی برای این کسب وکارها و 
این صنعت است و در این ســال مشخص می شود که آیا 
لندتک کشور در مسیر درســت رگولاتوری، رشد، توسعه 
و بلــوغ قــرار می گیــرد یا بــه ســمت نابــودی پیش مــی رود. 
موضوعی که شاید تا حد زیادی داشتن یک صنف قدرتمند 
برای لندتک را بیش از هر زمان دیگری برای آن مهم و حیاتی 
می کند، زیرا به نظر می رسد در سطح کلان، بازیگران بزرگی 
وارد این صنعت شده اند و در صورت نداشتن یک صنف 
اختصاصی قدرتمند برای لندتــک، چالش ها و تنش های 
بزرگی را شــاهد خواهیم بود. لندتک ها خیلــی زودتر از آن 
چیزی که فکر کنید در تمام حوزه ها به بخش جدایی ناپذیری 
از الگوی رفتــاری مردم در خرید تبدیل خواهند شــد. برای 
پی بــردن بــه ســرعت این اتفــاق، بــه یــاد آورید که اســنپ 
چگونه الگوی پرداخت کرایه تاکسی را در کشور با سرویس 
BNPL خــود تغییــر داد. مردم دیگــر از این ســرویس فقط 
به دلیــل نداشــتن پــول اســتفاده نمی کنند، بلکــه بخش 
عمده ای به خاطر تجربه دلپذیر و یکپارچه ای که در فرایند 
گرفتن تاکســی ایجاد کرده از آن اســتفاده می کنند. امروز 
می توانید اســتفاده از اســنپ را بدون اعتبار تصور کنید؟ 
احتمالاً نه. یادمان باشد که درباره بیست یا حتی 10 سال 
پیش صحبت نمی کنیــم. 29 آبان مــاه 1400 بود که مجید 
حسامی، مدیر ارشد اجرایی وقت اسنپ پی، در گفت وگو 
با راه پرداخت برای اولین بار از توســعه و ارائه این سرویس 
خبر داد و گفت: »در ابتدا کاربران اعتبار محدودی دریافت 
می کنند که فقط برای ســرویس درخواســت خــودرو قابل 

استفاده است و...« بله، لندتک، آینده پرداخت است 

چرا در صنعت خرده فروشی هر کسب وکار آنلاین یا فیزیکی که در پنج سال آینده خود را به ابزارهای 
پذیرش لندتکی مجهز نکند، از بین خواهد رفت؟

لندتک، آینده پرداخت است

مینا حاجی
سردبیر

لندتک دیگر 
یک روند یا جریان 
نوآورانه استارتاپی 
در صنعت 
فناوری های مالی 
ایران نیست. 
لندتک حالا 
پیشران همان 
امبدد فایننس 
است که در نقطه 
خرید، سعی در 
رفع نیاز مشتریان 
دارد
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فناور ی های مالی ایران

چابکــی، نــوآوری، بهــره وری و رشــد 
کسب وکارها، همه و همه مفاهیمی اند 
که در فضای بانکداری، ما را به یاد مفهوم 
تازه نفس نئوبانک  می اندازند. نئوبانک ها 
رهاورد عصر بدیع تکنولوژی اند و فرصت های بسیار ارزنده ای 
را بــه جامعــه ارائــه می کننــد. کشــورهای پیشــرو، همــواره 
فرصت های جدید را با بررسی همه جانبه تحلیل می کنند و 
مســیر بهره بــرداری مناســب از آن فرصــت جدیــد را بــا 
ســاختارهای اقتصــادی خــود مطابقــت می دهنــد و طبــق 
ســاختار و المان هــای اقتصــادی - فرهنگــی جامعــه خود، 

حداکثر بهره ممکن را از آن می برند.
پاییز ســال 1402 بخشــنامه ای در فضــای بانکداری کشــور 
منتشــر شــد که عملاً محدودســازی هرچه بیشــتر فضای 
نئوبانک ها را در پی داشت. با توجه به این مهم که نئوبانک ها 
در ایران ملزم اند با مجوز بانک های رســمی کشــور فعالیت 
کننــد، فرایند اعطــای مجــوز یا تخصیص کــد باید بــه خود 
بانک ها منتقل شود و بانک مرکزی به طور مستقیم به این 
حوزه ورود نکرده، بلکه نقش نظارتی خــود را بر بانک عامل 
ایفا می کند. اگر بخواهیم خوش بین باشیم و وجوه مثبت این 
رویکرد را در نظر بیاوریم، می توان گفت که مسئولیت پذیری 
بانک ها در قبــال نئوبانک های زیرمجموعه خــود می تواند 
مانع از بحران هــای بانکی در آینــده شــود و به نوعی امنیت 
ســپرده گذاران را به واســطه خوش نامی بانک مذکور تأمین 
کند. نکته دیگری که این پیوند مبارک و توفیق اجباری را فراهم 
ساخته، الزام ارائه خدمات پشتیبانی 24ساعته در هفت روز 
هفته در نئوبانک ها است که اتفاقی مثبت برای اکوسیستم 
بانکی کشور است و حداقل با تکیه بر بخش دیجیتال، وزنه 
سنگین موقعیت خود را در بازار به سوی رشد و پیشرفت بر 

بستر آنلاین سوق می دهد.
نکته دیگری که بیانش خالی از لطف نیست و از دغدغه های 
بسیار مهم جامعه محســوب می شــود این اســت که ارائه 
خدمات بانکی از طریق ســامانه جامع بانکــداری مرکزی به 
شــرط آنکه در ارائه خدمات نوین نئوبانک ها اختلال ایجاد 
نکند، می تواند برای جلوگیری از پول شــویی یــا فرار مالیاتی 
مفید باشد. با عنایت به ممنوع کردن تملک یا ایجاد شرکت 
جدید و جلوگیری از ایجاد واحدهای زیرمجموعه در واحد 
دیجیتال و تخصیص فقط یک کد دیجیتال برای هر بانک، 
ایــن قانون می توانــد واحد دیجیتال را به شــدت متــورم کند 
و با افزایش بی تحرکی، عملاً خود ســد راه نــوآوری برای ارائه 
خدمات نوین بانکی شود. مشتریان بانک ها خواسته های 
متفاوت و به روزی دارند و با ارائــه صرفاً یک کد دیجیتال به 
بانک نمی توان اصول اولیه بانکداری باز را که ارائه خدمات 

متنوع به مشتری های متعدد است، محقق کرد.
توسعه خدمات نرم افزاری صرفاً در قالب پیمانکاری بر رشد، 
توسعه و سرمایه گذاری در اکوسیستم فین تکی و استارتاپی 
و نوآوری کشور تأثیر منفی می گذارد و بیشتر بستری برای 
توســعه شــرکت های پیمانکاری فراهم می کند و با توجه به 
روند جهانی همکاری بین نئوبانک ها با سایر پلتفرم های ارائه 
خدمات و توســعه مفهــوم Embedded Finance، قوانین 

جدید درباره توسعه این همکاری ها ابهام بسیاری ایجاد کرده و می تواند توسعه بانکداری 
پلتفرمی در کشــور را دچار مشــکلات جدی کند. نکته ای که بســیار بحث برانگیز است، 
محور قرار دادن نام بانک با توجه به مجوزها و دستورالعمل هایی است که از سمت بانک 
مرکزی اتخاذ شــده و بانک و واحد دیجیتال در این مورد، ارزیابی می شــوند. چه الزامی به 
این محوریت و متحدسازی وجود دارد؟ این مورد را می توان دخالت در استراتژی برندینگ 
بانک ها و کسب وکار آنها دانست، زیرا این صاحبان کسب وکارها هستند که باید به شکل 

اصولی، عمل بازاریابی و برندسازی خود را در نسبت با رقبا و مطابق نیاز بازار انجام دهند.
آنچه به طور کلی در اکوسیستم بانکداری باز، درباره نئوبانک مدنظر است، حرکت به سوی 
خدمات بانکی متعدد و توسعه هرچه بیشتر خدمات شخصی سازی شده  است. درحقیقت 
نئوبانک به چابکی و نوآوری معروف است. چابک از این نظر که می تواند برای خدماتی که 
جامعه نیاز دارد، چه از جنس نیاز پنهان و چه از جنس ایجاد نیاز، راهکار شایســته ارائه 
دهد، اما انحصار نئوبانک ها در دستان بانک ها، رشد آرام و بازده پایین تر از حد انتظار آنها را 
در پی داشته است. موضوع دیگر، عدم ارائه کر مجزا برای نئوبانک است. جداسازی هسته 
عملیاتی نئوبانک، فرایند مهمی است که باید به آن توجه شود. وجود کر مشترک با بانک ها، 
مانعی بر سر راه نوآوری محسوب می شود. در حال حاضر سرویس دهنده های کربنکینگ،  
توان پاسخ گویی به نئوبانک ها را ندارند و علاوه بر آن، تغییرات در کرهای موجود برای بانک ها 
هزینه زا و دارای اولویت پایین است. نداشتن کر مجزا برای نئوبانک ها، تبعاتی چون عدم 
خلق مدل کسب وکار، تراکنش و گزارش های جدید را در پی دارد، زیرا مهم ترین مسئله ای که 
باعث می شود نئوبانک ها کر مجزا داشته باشند پیاده سازی مدل های کسب وکاری متنوع 
است که شــاید در کرهای موجود امکان پذیر نباشــد.نئوبانک ها به دلیل جنس فعالیت 
متفاوت، نوع مشتریان و تقاضاهای موجود، باید ساختار مجزا و خاص خود را داشته باشند. 
درحقیقت بهره گیری نئوبانک  از هسته عملیاتی بانک اصلی، به دلیل امنیت و کیفیت 
مناسب، صحیح است، اما دست نئوبانک را در انجام فعالیت های نوآورانه می بندد و ایجاد 
محدودیت می کند. به همین دلیل ما نیاز داریم گروهی خارج از بانک و براساس نیاز مشتری 
محصولات جدید را طراحی کنند و به بازار ارائه دهند، زیرا بانک با توجه به ساختار حاکمیتی 

خاص خود، هرگز نمی تواند در این فضا موفق عمل کند.
اینکه بانک با این تفاسیر و با این سرعت در نیازسنجی و حرکت در مسیر تحول دیجیتال 
بخواهد به توسعه بانکداری نوین بپردازد، حاصلی جز یک اپ موبایل بانک ندارد و گاه در بین 
بانک ها مشاهده می شود که برای پاسخ گویی به نیاز مشتریان، دو یا حتی سه برنامه بانکی 
ارائه داده اند! این موضوع صرفاً کاربران را ســرخورده می کند، زیرا آن برنامه ها حتی کارایی 
لازم را هم ندارند و تولید محصولاتی از این دســت، خلاف حرکت در مسیر توانمندسازی 
نئوبانک ها است. دغدغه اصلی بانک، توسعه فعالیت های عملیاتی بانکی است و حوزه 

فعالیت نئوبانک ها، به کلی از عهده بانک خارج است.
چالش دیگری که اجرای این بخشنامه ایجاد می کند این است که تعریف اپلیکیشن ها 
و نئوبانک ها را مبهم خواهد کرد و خود رگولاتور نیز مرز و تعریف مشخص و روشنی برای 
این دو مفهوم ارائه نکرده  است. این بخشــنامه گمان می کند همه نئوبانک ها باید به 
یک شکل کار کنند، در حالی که چنین اتفاقی در دنیا رخ نداده و نئوبانک های متنوعی 
با مدل های کسب وکاری گوناگونی به جامعه عرضه شده است. عدم شفاف سازی دو 
مقوله بانکداری دیجیتال و نئوبانک صرفاً به اتلاف منابع و انرژی نسل های جوان پرشور 
کشور منجر می شــود، زیرا این ســرمایه مادی و معنوی عظیم در مسیری به کار گرفته 
می شود که سراسر ابهام است و کسب وکاری خلق می کند که خودش هم می داند به طور 
منطقی و قانونی یک نئوبانک محسوب نمی شود. این معادله عجیبی است که خودمان 
ایجاد کرده ایم و امید داریم با پیگیری فعالان حوزه فین تک و تعامل با بانک های کشور و 
درنهایت بانک مرکزی، فضای حضور درست و اصولی کسب وکارهای نوآورانه ای چون 
نئوبانک ها، فراهم شود. همین چند برنامه محدود موبایلی بانک های خصوصی کشور، 
که می توان آنها را شبه نئوبانک نامید، نیز مایه مسرت بسیاری از اهالی این سرزمین 
شده اند و حیف است که این کشور سراسر فرصت و مردمانی به روز و مشتاق نوآوری، از 
خدمات بدیع حوزه بانکی محروم بمانند؛ به هر روی، امید داریم پایان شب سیه سفید 

است و شرایط به همین شکل نخواهد ماند 

معادله عجیب نئوبانک ها

مصطفی 
طهماسبی
مدیرعامل 

سنباد



 به وقت تولد 
عصر تراکنش

به روال همیشه در بخش »گزارش ها«ی ماهنامه عصر تراکنش ابتدا مروری بر مهم ترین اخبار 
ماه داشتیم. امور مالی تعبیه شده در سال های اخیر انقلاب بزرگی را در ارائه خدمات مالی در دنیا 
ایجاد کرده است؛ انقلابی که به تغییر رویه ها و رفتارهای مالی افراد و سازمان ها منتهی شده و به 
تعبیر برخی آینده صنعت فین تک است. به همین منظور در این بخش دو مطلب را در این باره آماده 
کرده ایم که می توانید آنها را در صفحات پیش رو بخوانید. ماهنامه عصر تراکنش تیرماه امسال 
هفت ساله می شود و به همین بهانه 35 یادداشت کوتاه از مدیران، متخصصان و فعالان صنعت 
فناوری های مالی کشور دریافت کرده ایم که آنها را در بخش »گزارش ها«ی این شماره با شما به 
اشتراک گذاشته ایم؛ یادداشت هایی که نشان می دهند ماهنامه عصر تراکنش در این هفت  سال 

صدای فعالان این صنعت بوده  و تلاش کرده به رفع چالش ها و مشکلات آنها کمک کند.

گزارشها
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فناور ی های مالی ایران

در

رونمایی از شعبه فیجیتال بانک 
سپه

30 در حاشــیه برگزاری همایش 
اردیبهشت

مدیــران ارشــد بانک ســپه با 
حضــور مدیرعامــل، اعضای 
هیئت مدیره و مدیرعامل هلدینگ بهپویان 
هوشــمند امیــد از شــعبه فیجیتــال امیــد 
بانک سپه رونمایی شد.  شعبه فیجیتال، 
حاصــل تلفیــق شــعبه فیزیکــی بــا شــعبه 
دیجیتال اســت که در راســتای برنامه های 
تحولــی بانــک ســپه و در ذیــل پروژه هــای 
بازآفرینی شعب طراحی شده است. شعبه 
فیجیتــال امیــد بانــک ســپه دارای پنــج 
محصول فناورانه؛ سرویس خدمات اتباع 
و مهاجرین )ســهما(، ســامانه امیــد بانک 
ســپه، ســرویس تســهیلات غیرحضــوری، 

سرویس درخواست پذیرنده و دستگاه پوز 
بانکی، سیستم پیشخوان بانکی، سرویس 
امضــا و ســفته الکترونیــک اســت. بهبود 
تجربــه مشــتریان، رضایــت مشــتریان 
قدیمــی، مقرون به صرفــه بــودن و تقویــت 
ارتباطات از مزایــای شــعبه فیجیتال امید 

بانک سپه است.

نصب 50 هزار دستگاه پایانه  
فروشگاهی قرض الحسنه مهر 

توسط فن آوا کارت
نصــب و پشــتیبانی 50 هزار  6

خرداد
دســتگاه پایانــه  فروشــگاهی 
پذیرندگان )مشتریان( بانک 
قرض الحســنه مهر ایران به شــرکت فن آوا 
کارت واگذار شد و به امضای طرفین رسید. 
بر همیــن اســاس، شــرکت فــن آوا کارت به 
مــدت ســه ســال توســعه ابــزار پذیــرش، 
اتصال، پشــتیبانی و حفظ حساب تسویه 
پذیرندگان )مشتریان( بانک قرض الحسنه 
مهر ایــران را برعهده خواهد داشــت. عقد 
این قرارداد زمینه توسعه ابزارهای پرداخت 
شرکت فن آوا کارت و دامنه خدمت رسانی 

و  مشــتریان  از  وســیع تری  ســطح  بــه 
پذیرندگان بانکی را ایجاد می کند.

 ری برندینگ فرهاد اکسچنج
به افکس 

7 افکــس )فرهــاد اکســچنج( 
خرداد

هم زمان با روز پیتزای بیت کوین 
از نــام و نســخه جدیــد خــود 
رونمایی کرد. فرهاد اکسچنج به مناسبت تغییر 
نامش به افکس )EFEX( و رونمایی از نســخه 
جدید خود هم زمــان با روز پیتــزای بیت کوین، 
برای ســهیم کردن کاربران در این اتفاق و سوق 
دادن آنها بــه اســتفاده از کلاس هــای متنوع و 
جدید دارایی، کمپین »کارمزد 50درصدی« را از 
دوم خــرداد 1403 شــروع کــرد و تا ســاعت 24، 

هشتم خرداد ادامه داد.

مروری بر مهم ترین اخبار صنعت فناوری های مالی کشور در خردادماه ۱۴0۳

 بهار لندتک ها 
آینده ای نزدیک

۱۴۰۳ برای کســب وکارهای لندتک ســال مهمی اســت و شــاید مهم ترین رخداد خردادماه را نیز بتــوان پیش نویس   
مصوبه ای دانست که درباره کاهش ریســک ارائه خدمات تسهیلات یارها در کمیســیون راهبری اقتصاد دیجیتال 
کشــور بررســی شــد و در اختیار بانک مرکزی قرار گرفت. به نظر می رســد با اجرای این پیش نویس ســقف پرداخت 
مســتقیم از پانصد هزار تومان به بیشــتر از پنــج میلیون تومان افزایش یابد و به واســطه فهرســت چک هــای در راه 
مشتریان امکان مشاهده روند اعتبارسنجی چک های وصول نشده برای مشتریان فراهم شود و اعتبارسنجی دقیق تری انجام پذیرد. 
همچنین در پیش نویس مصوبه کاهش ریسک ارائه خدمات تسهیلات یارها، امکان استفاده از سامانه ملی فکتورینگ به لندتک ها 
داده شده است؛ به این ترتیب لندتک ها امکان واگذاری مطالبات خود از طریق زیرساخت هایی مانند چک الکترونیک و خرید دین 
را پیدا می کنند. قرار اســت این پیش نویس شرایط و امکاناتی را برای تســهیلات یارها فراهم کند که ریســک ارائه خدمات برای آنها 
کاهش یابد. به گفته محمدصادق آزادانی، رئیس کمیسیون لندتک سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، این مصوبه نه تنها 
ارائه خدمات از ســوی تســهیلات یارها را به کاربران بهبود خواهد داد، بلکه با فراهم کردن امکان اعتبارسنجی دقیق تر به لندتک ها 

روند کاری این کسب وکارها را ایمن تر و آسان تر می کند. در ادامه مروری بر مهم ترین اخبار یک ماه اخیر خواهیم داشت.

زهرا  قربانی



31
تیر 1403

سال هشتم
شماره هشتاد و سوم

دیدبان

برگزاری مجمع عمومی 
فوق العاده شاپرک

8 مجمــع عمومــی فوق العــاده 
خرداد

شــرکت شــاپرک بــا موضــوع 
مــواد  از  برخــی  تغییــر 
اساسنامه و با حضور اکثریت سهامداران 

برگزار شد.
ماهیار برگــزاری مجمع فوق العاده شــرکت 
را در راســتای مأموریت هــای جدیــد ایــن 
شرکت دانست و تأکید کرد که برای توسعه 
و تقویت شرکت در پاسخ گویی به نیازهای 
زیســت بوم پرداخــت الکترونیــک کشــور 
نیاز اســت همگام با نوآوری هــا و فناوری ها 

گام برداریم.
در ادامه این جلســه، امیرحسین شبیری، 
مدیرعامل شرکت شــاپرک با ارائه گزارشی 
به تشــریح مــوارد اصلاحــی در اساســنامه 
پرداخــت و بیــان کــرد: »شــرکت شــاپرک 
حضور بیشــتر در حوزه نوآوری و حرکت بر 
لبه فناوری را در اولویــت فعالیت های خود 
قرار داده و برنامه های توســعه ای متعددی 

را مدنظر دارد.«

به رسمیت شناختن جایگاه 
لندتک ها

8 اواسط اردیبهشت مــــــــــــــــاه 
خرداد

پیش نویــس مصوبــه ای در 
کمیســیون راهبــری اقتصــاد 
دیجیتال کشور بررسی شد و درنهایت آن 

متن مورد توافق اعضا قرار گرفت.
این پیش نویس بعد از بررسی نهایی بانک 
مرکــزی، بــرای تصویــب نهایــی در اختیــار 
کارگــروه اقتصاد دیجیتــال قــرار می گیرد و 
پس از تأییــد به حالت مصوبــه درمی آید و 

اجرایی می شود.
اجرای ایــن پیش نویــس با افزایش ســقف 
پرداخت مســتقیم، اعتبارســنجی دقیق و 
اتصــال لندتک هــا بــه ســامانه فکتورینگ 
همراه است. در پیش  نویس مصوبه کاهش 
ریســک ارائــه خدمــات تســهیلات یارها 
ذکــر شــده: »ایــن پیش نویــس نشــان 
می دهــد موجودیــت تســهیلات یارها بــه 
رســمیت شــناخته شــده اســت و مســائل 
آنهــا شناســایی و حل وفصــل می شــود. 
هماهنگی های انجام شــده بین دســتگاهی 
بــرای توســعه هرچــه بهتــر حــوزه لندتــک 

صــورت گرفتــه اســت. ایــن امــر خبــر از 
دستاوردهایی می دهد که در چند ماه اخیر 
بــا همکاری هــای صنفــی، کســب وکارها، 
نهادهــای حاکمیتــی و بــا همراهــی بانــک 

مرکزی به دست آمده است.«

از دسترس خارج شدن 
اپلیکیشن بلو و بلوکارت

12 اپلیکیشــن بلو و بلــوکارت به 
خرداد

در  بــرق  نوســانات  دلیــل 
مرکــز  بــه  ســرویس دهنده 
داده هــای بلــو )ســامانتل( به طــور موقت از 
دســترس خــارج شــدند کــه در نتیجــه این 
اختلال، کاربران برای ساعاتی نتوانستند از 
بلــو سرویســی دریافت کننــد. روز شــنبه، 
کمی پس از وقوع ایــن اتفاق روابط عمومی 
بلــو طــی اطلاعیــه ای بابــت ایــن اختــلال 
عذرخواهــی و اعــلام کــرد کــه ایــن اختلال 
به زودی رفــع می شــود. روز بعد تیــم بلو در 
اطلاعیه ای دیگر اعلام کــرد که تیم فنی بلو 
از همان دقایق ابتدایــی، تلاش خود را برای 
رفع مشــکل پیش آمــده آغــاز کرده بــوده و 
درنتیجــه ایــن تلاش هــا، در مرحلــه اول 
مشکلات مربوط به بلوکارت، برطرف شده 
و امــکان اســتفاده از آن در دســتگاه های 
خودپرداز، پوز و... فراهم شده و درنهایت و 
نیــز  بلــو  اپلیکیشــن  دوم،  مرحلــه  در 
دردسترس کاربران قرار گرفته است. روابط 
عمومــی بلــو، بابت مشــکل پیش آمــده، از 

همه کاربران خود عذرخواهی کرد.

اضافه شدن هایپراستار به شبکه 
پذیرندگان کیپا

12 کیپا )شرکت توسعه تبادلات 
خرداد

پایــا( در راســتای توســعه 
ســبک زندگـــــی اعتبـــــاری، 
شبـــــکه پذیرنــدگان خــود را توســعه داد و 
فروشــگاه های زنجیــره ای هایپراســتار را به 
شــبکه پذیرندگانــش اضافــه کــرد. کیپــا تا 
امــروز، توانســته شــبکه  گســترده  ای از 
فروشگاه های زنجیره ای را برای کاربران خود 
فراهــم کند. ایــن همــکاری علاوه بــر امکان 
خریــد اعتبــاری از فروشــگاه زنجیــره ای 
هایپراســتار، فروشــگاه های جانبــو، هفت، 
هایپرفامیلــی، دیلی مارکــت و وال مارکت را 
نیــز در شــبکه گســترده فروشــگاه های 

زنجیره ای خود قــرار داده اســت. کاربران با 
اســتفاده از اعتبــار کیپــا، امــکان خریــد 
ســوپرمارکتی،  محصــولات  اعتبــاری 
پروتئینی، پوشــاک، آرایشــی و بهداشتی، 
لــوازم خانگــی و لــوازم الکترونیکــی را از 
هایپراســتار  زنجیــره ای  فروشــگاه های 

خواهند داشت.

تصویب صورت های مالی شرکت 
ملی انفورماتیک

13 مجمع عمومی عادی سالانه 
خرداد

شــرکت ملــی انفورماتیک به 
ریاست یکتا اشــرفی، معاون 
توســعه مدیریت و منابع بانک مرکزی و با 
حضور مهران محرمیان، معاون فناوری های 
نوین بانک مرکــزی، اعضای هیئت مدیره و 
نمایندگان بانک های ملی ایــران، صادرات 
به عنــوان  معــدن  و  صنعــت  و  ایــران 
سهامداران عمده و سایر سهامداران برگزار 
شــد. مجمع عمومی عادی سالانه شرکت 
ملی انفورماتیک برای سال مالی منتهی به 
29 اسفند 1402 با حضور بیش از 99درصد 
از ســهامداران برگــزار و گــزارش عملکــرد و 
صورت هــای مالی این شــرکت بــه تصویب 
اعضای مجمع رسید. یکتا اشرفی به عنوان 
رئیــس مجمــع در ســخنانی تأکیــد کــرد: 
مجامــع  منظــم  و  به موقــع  »برگــزاری 
شــرکت های گــروه ملــی انفورماتیــک و 
انضبــاط ســاختاری و ســهامداری در 
گزارشــگری مالــی و عملکــردی حاکــی از 

زحمات مدیران گروه در طی سال است. 
کمیته هــای  جلســات  منظــم  برگــزاری 
حاکمیت شرکتی شرکت ملی انفورماتیک 
نشان می دهد که این سه کمیته در شرکت 
ملــی انفورماتیــک قــوام جــدی گرفتــه و 
امیدواریم که در شــرکت های زیرمجموعه 

گروه نیز همین روند طی شود.«

افزایش سقف تأمین مالی جمعی 
در بازار سرمایه به پنجاه میلیارد 

تومان
15 در مراســم رونمایی از تأمین 

خرداد
در  ارزی  جمعــی  مالــی 
فرابــورس عنــوان شــد کــه 
سقف تأمین مالی جمعی در بازار سرمایه 
از 25 میلیارد تومان به پنجاه میلیارد تومان 
افزایــش یافــت. مجیــد عشــقی، رئیــس 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار تأمین مالی 
جمعی ارزی را سبب افزایش ظرفیت بازار 
سرمایه در تأمین مالی جمعی ارزیابی کرد 
و گفــت: »بــا رونمایــی از ایــن ابزار، ســقف 
تأمین مالی جمعــی در بازار ســرمایه از 25 
میلیــارد تومــان بــه پنجــاه میلیــارد تومــان 



34
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

یادداشت هایی از مدیران و متخصصان صنعت فناوری های مالی کشور 
به بهانه تولد هفت سالگی ماهنامه عصر تراکنش

 صدای هم افزایی مدیران 
فناوری های مالی ایران

هفت سال از شروع فعالیت ماهنامه عصر تراکنش می گذرد؛ ماهنامه ای که 
فعالیت خود را از تیرماه ۱۳۹۶ شروع کرد و از آن سال تاکنون به صورت مرتب 
هر ماه تولید، چاپ و توزیع شــده اســت. عصــر تراکنش، رســانه اختصاصی 
مدیران فناوری های مالی کشور است و در تمام این سال ها تلاش کرده آینه ای 
باشــد برای همه کســانی که در اکوسیســتم فناوری های مالی ایــران فعالیت می کننــد. در این 
مسیر نیز با ایجاد بســتری برای تبادل نظر، زمینه ساز هم افزایی های ارزشمندی میان فعالان 
صنعت فناوری های مالی کشور شده است؛ این مهم را به خوبی می توان در تمامی شماره های 
این ماهنامه مشــاهده کــرد. به بهانــه تولد هفت ســالگی ماهنامه عصــر تراکنــش از مدیران، 
متخصصــان و فعــالان صنعــت فناوری هــای مالــی کشــور یادداشــت های کوتاهــی را دربــاره 
فعالیت های ایــن ماهنامه دریافــت کردیم؛ یادداشــت هایی دربــاره اثرگذاری هفت ســاله این 
ماهنامه در صنعت فناوری های مالی کشــور که بیانگر این موضوع هستند که ماهنامه عصر 
تراکنش در هفت سال فعالیت پیوسته و مداوم خود به خوبی توانسته به هدفش که رساندن 
صدای فعالان فناوری های مالی کشور به گوش مخاطبان و نهادهای رگولاتور است، برسد. در 
ادامه نظر و دیدگاه ۳5 نفر از مدیران، متخصصان و فعالان صنعت فناوری های مالی کشور را 

از فعالیت های ماهنامه عصر تراکنش می خوانید.

محمدکاظم کاظمی راد
مدیر تضمین خدمات شرکت شاپرک

به یاد دارم در نیمه دوم دهــه 1380 که وارد فعالیت در صنعت بانکداری 
و پرداخــت الکترونیــک شــدم، فضــا بــا شــرایط کنونــی بســیار متفاوت 
بود. شــناخت و تعامل افراد فعــال در این حــوزه محدود و دسترســی به 
مســتندات و محتواهای آموزشــی دشــوار و گاه ناممکن بود. همچنین، 
دانش شفاهی و در اختیار معدود افراد مؤثر در این صنعت بود که عمدتاً 
هم موجب برتری این افراد می شد. در چنین فضایی رسانه راه پرداخت 
با افراد جوان، بانشاط و جسور خویش در آغاز دهه 1390 موجب تغییر 
و تحول آفرینی در پارادایم شــد. در بستر رســانه راه پرداخت محتواهای 
تولیدی در قالب کتاب، مستند، یادداشت و تحلیل ها رشد چشمگیری 
کرد و محملی برای تعامل، هم اندیشــی، نقد، مشــورت و تصمیم سازی 
فعالان این حوزه شــد. اگرچه این مسیر با فرازونشــیب هایی همراه بوده 
و شــاید در مقاطعی، مواجهــه آن با برخــی موضوعات قابل نقد باشــد، 
ولی آنچه مهم اســت تداوم اثرگذاری مناســب آن در صنعت اســت. در 

ادامه این مسیر، انتشــار ماهنامه عصر تراکنش را می توان نقطه عطف 
آن دانســت؛ ماهنامه ای کــه یکــی از مراجع وزیــن و معتبر برای انتشــار 
محتواهای علمی، بیان دیدگاه ها، نقدها و پیشنهادها و ثبت و نگهداری 
این محتواها طی هفت سال گذشته برای تمام ذی نفعان این صنعت بوده 
است. تولد ماهنامه عصر تراکنش را به پرسنل پرتلاش و ارزش آفرین آن 
تبریک می گویم و آرزوی بهروزی، تندرستی و شادکامی برای این عزیزان 

دارم.

آرش بابایی
مدیرعامل شرکت توسعه سامانه های 

نرم افزاری نگین )توسن(

82 شماره ماهنامه عصر تراکنش نمونه خوبی از سیر پیشرفت یک رسانه 
تخصصی است و پیداست که عصر تراکنش از ابتدا در تلاش بوده تا در 
فضای صنعت بانکداری و دنیای پویا و نوآورانه فین تک، در مسیر پیشبرد 
صنعــت، نوآوری هــا و اســتانداردهای مختلــف گام بــردارد. بــه روز بودن 
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اطلاعات، دقت، تحلیل و بررســی عمیق از ویژگی های مثبت این رســانه 
تخصصی است که امید است همه این موارد در راستای افزایش آگاهی 
مخاطبان، تبادل ایده های نوآورانه در گفت وگو هــای اثربخش و افزایش 

قابلیت جامعه در پذیرش فناوری های جدید به کار گرفته شود.

حمید بنائیان
معاون بانکداری الکترونیک بانک آینده

در دوران کنونی که داده و اطلاعات از بسترهای متعدد مبتنی بر فناوری 
اطلاعات، در حال دست به دست شدن و گردش در بین افراد است، یکی از 
چالش های جدی پیش روی مخاطبان هر رسانه ای، صحت و قابل اعتماد 
بودن اخبار و اطلاعاتی است که در سیل بی پایانی از داده ها و اطلاعات به 
ایشان می رسد. ویژگی هایی همچون استقلال، روزآمد بودن، دسترسی به 
منابع اصلی، سرعت و دقت در تولید و انتشار اخبار و اطلاعات، عواملی 
کلیدی برای پذیرش، اعتماد و استفاده مســتمر از مراجع خبری است. 
ماهنامه عصــر تراکنش به عنــوان یکــی از مراجــع اصلی فعــال در حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور با تمرکز بر حوزه های پولی و مالی، بدون 
شــک با برخــورداری از ویژگی های پیش گفته جزو مجموعه هایی اســت 
که موفق به جلــب اعتماد و همراهــی مخاطبان و فعالان این حوزه شــده 
است. ضمن تبریک هفتمین سالگرد فعالیت این مجموعه وزین و آرزوی 
موفقیت روزافزون برای تمام دست اندرکاران آن، امید دارم با حفظ مستمر 
ویژگی های مذکور بیش از گذشته شاهد موفقیت این مجموعه مؤثر در 

حوزه فناوری کشور عزیزمان باشیم.

مهران محرمیان
معاون فناوری  های نوین بانک مرکزی

رســانه های فعال در صنعت مالی نقش مهمی در ارتقای دانش، آگاهی 
و ســواد مالی جامعــه دارنــد. عصر تراکنــش به عنــوان یکی از پیشــروان 
رسانه ای در حوزه فناوری های مالی کشور، توانسته است به شکلی مؤثر 
در ترویج و توسعه نوآوری های مالی و پرداخت های الکترونیکی در کشور 
نقش آفرینــی کند. این نشــریه بــا معرفــی فناوری های نوظهــور، تحلیل 
روندهــای جدید در صنعــت بانکــداری و پرداخت و پوشــش اخبار مهم 
داخلی و بین المللی، به ارتقای دانش و آگاهی مدیران، کارشناسان و فعالان 
این حوزه کمک شایانی کرده است. ماهنامه عصر تراکنش با بهره گیری از 
مقالات تخصصی و مصاحبه های عمیق با صاحب نظران و مدیران ارشد، 
بستری برای تبادل تجربیات و دانش بین فعالان صنعت مالی فراهم کرده 
است. همچنین با ترویج فرهنگ نوآوری و تحول دیجیتال در بانک ها و 
مؤسسات مالی با تأکید بر اهمیت امنیت سایبری و تنظیم گری مناسب، 
نقــش مهمــی در ارتقــای اســتانداردهای امنیتــی و قانونــی این صنعت 
داشته اســت. در این مســیر، عصر تراکنش نه تنها یک منبع اطلاعاتی 
قابل اعتماد بــوده، بلکه همچون یک پل ارتباطی بین فنــاوران، مدیران و 
سیاست گذاران مالی عمل کرده و تأثیرات مثبت زیادی بر توسعه پایدار و 

هوشمند صنعت مالی کشور گذاشته است.
به مناســبت هفتمین ســالگرد فعالیــت ماهنامه عصــر تراکنش، لازم 
اســت از تلاش ها و زحمات بی دریغ مدیرمسئول نشــریه، مینا والی و 
سردبیر آن، مینا حاجی و تمامی کارکنان این ماهنامه قدردانی و تشکر 

کنم؛ این افــراد با تعهــد، ماهنامــه ای را به جامعــه مالی و بانکــی ایران 
تقدیم کرده اند که نه تنها به منبعی معتبر و قابل اعتماد تبدیل شده، 
بلکه نقش بســزایی در ترویج دانــش، نوآوری و توســعه پایــدار در این 
صنعت داشته است. به امید ادامه موفقیت ها و دستاوردهای بزرگ تر 

برای ماهنامه عصر تراکنش.

مینا والی
 مدیر مسئول ماهنامه عصر تراکنش

دوســت داشــتم در این یادداشــت کوتاه به عنوان یکــی از مخاطبان عصر 
تراکنش درباره این ماهنامه حرف بزنم؛ بدون اینکه یکی از بنیان گذاران آن 
بودن، بر نگاهم تأثیر بگذارد. گرچه برای هفت ساله شدن یکی از محصولات 
رسانه ای راه کار اشتیاق دارم و از بابتش خوشحالم، اما این اشتیاق یکی از 
مواد اولیه معجونی از احساسات گوناگون اســت؛ ترس از اینکه آیا عصر 
تراکنش همان قدر که ما انتظار داشــته ایم و برایش تلاش کرده ایم رســانه 
تأثیرگذاری بوده یا نه. نگرانی از اینکه آیا ایــن ماهنامه با تمام چالش های 
صنعت رسانه در کشور توان ادامه مسیر را خواهد داشت یا خیر و هزاران 
اما و اگر دیگر. می دانم ذات »ساختن«، با این احساسات همراه است، اما 
درباره محصولی که برآمده از اندیشه و نگاه خاص مدیرانش است این ترس 
پررنگ تر است. در هفت سال اخیر که البته باید 9 ماه پیش از تولید شماره 
اول را هــم به آن اضافه کنیم، تمام تلاش عصر تراکنش کمک به ســاختن 
اکوسیستم فناوری های مالی کشور بود. راهی که ما انتخاب کردیم معرفی 
چهره های شاخص و فعال این حوزه مهم اقتصادی، معرفی محصولات و 
خدمات مهم و ارائه تریبونی برای بررسی چالش ها و راهکارهای صنعت بود. 
هزاران راه دیگر برای هدفی که داشتیم وجود دارد، اما این انتخاب ما بوده و 

امیدوارم بهترین عملکرد را در این راه داشته باشیم.

محمدعلی گوگانی
عضو هیئت مدیره شرکت آدونیس

ماهنامــه عصر تراکنــش کــه در حال حاضــر مهم تریــن نشــریه در حوزه 
فناوری هــای مالــی بــه شــمار می آیــد، ماحصــل تلاش هــا و فعالیت های 
متعهدانه اعضای هیئت تحریریه این نشــریه، به ویژه تلاش رضا قربانی 
و رسول قربانی و مینا والی و مینا حاجی است. به نظر من ماهنامه عصر 
تراکنش، رسانه ای حرفه ای، موثق، مستقل اســت و صدای فعالان حوزه 
فناوری های مالــی قلمداد می شــود. من از همان ســال های اولیــه ایجاد و 
شــکل گیری این نشــریه آن را می شــناختم و مطالبش را دنبال می کردم. 
در حــال حاضر نیز این نشــریه برای مــن و همه سیاســت گذاران، فعالان 
اقتصادی، فعالان صنعت بانکــی و پرداخت، متخصصان دانشــگاهی ، 
کارآفرین هــا، نــوآوران و همه علاقه منــدان به توســعه اقتصادی، بســتر و 
محلی برای رجوع و خواندن مطالب تخصصی این حوزه و گفت وگوهای 
همکارانمان اســت. در جهانی که افراد به دلیل مشغله های کاری، به جز 
در رویدادها و نمایشگاه ها، آن هم به طور محدود و دوره ای، فرصت ایجاد 
گفت وگوهای تخصصی مستمر با یکدیگر را با هدف آگاهی از اندیشه ها و 
چشم اندازها یا مسائل و راهکارها پیدا نمی کنند نشریه ای همچون عصر 
تراکنش این رسالت را برعهده دارد تا هر ماه، طیف وسیعی از گفتمان ها 
و صداهای موافق و مخالف را در بســتر این نشــریه بازتاب دهد و منتشر 



کند. من هر ماه منتظرم تا شماره جدید عصر تراکنش را مطالعه کنم و به 
آموخته هایم بیفزایم.

وحید صیامی
کارشناس صنعت بانکی

شماره نخست عصر تراکنش که به دستم رسید، باری به ثمرنشسته را 
دیدم؛ با کیفیت چاپ عالی و عکس فرد اتاق روبه رویی ام بر جلد در حالی 
که بر پله های همان ســاختمان محل کارم ایســتاده بود؛ روایتگری دقیق 
و جذاب به همراه مقالاتی که مطالعه آنها بر علــم و دانش من می افزود. 
از همان ســال 1396 تصمیم گرفتم منحصراً با مجموعــه راه کار کار کنم. 
اگر اشــتباه نکنم من در ســال 1391 نویســنده نخســتین کتابی بودم که 
انتشارات راه پرداخت منتشر کرد و در سال 1396 عصر تراکنش که آغاز 
به کار کرد، خبر از آن می داد که این مجموعه مسیر تکامل زیادی را پیموده 
بود. مقایســه شــماره های اخیر عصر تراکنش با شــماره نخست نشان 
می دهد که این مجله، ضمن حفظ بار علمی خود، برای بسیاری دلیل و 
انگیزه ای شده است که دست به قلم شوند. این ماهنامه در ثبت دانش 

ضمنی صنعت پرداخت کشور نقشی خیره کننده داشته است.
دانش ضمنی اهمیت زیادی دارد؛ گلکسی سامسونگ و آیفون دو پاسخ 
متفاوت به یک نیاز هستند که با استانداردهای یکسان، ولی بر مبنای دو 
خوشه دانش ضمنی متفاوت ساخته شده اند. دانش ضمنی را دست کم 
نگیریم و نیز پرچمداری راه کار را. نکته دیگری که در شماره های اخیر دیده 
می شود نشانه هایی امیدبخش از انجام کاری کم سابقه در کشور است. 
عصر تراکنــش در نقش رســانه و ضمــن جای گیری صحیــح در صنعت 
اثرگذار شده اســت؛ منظور از اثر Impact اســت؛ یعنی اهرم شدن برای 

اینکه دستاوردی در لایه خرد باعث ایجاد تغییر در لایه کلان شود.

احمد مرآت نیا
پیشکسوت و چهره ماندگار صنعت بانکی

دست اندرکاران ماهنامه عصر تراکنش که تلاش و پشتکار آنها موجب 
استمرار حیات نشریه ای هفت ساله در حوزه فناوری های مالی کشور شده 
است، در اولین شماره خود )اول تیرماه 1396( می نویسند: »این نشریه ای 
اســت که می خواهد صــدای فین تک ایران باشــد. می خواهیــم به گوش 
دولتمردان، حاکمان، سیاست گذاران، سیاســت مداران، اقتصاددان ها، 
دانشــگاهی ها، تأثیرگذاران، کارآفرین ها، بانکدارها، نوآورها، همه و همه 
این پیام را برسانیم که دنیای فناوری در حال تغییر دادن همه آن چیزهایی 

است که تا امروز به آنها عادت کرده بودیم.«
باید پذیرفت که تیم صمیمی عصر تراکنش این هدف بزرگ، برانگیزاننده 
و پرچالــش را تا حد زیادی محقــق کرده اند. به کارنامه هفت ســاله آنها و 
بیش از هشتاد شــماره منتشرشــده که نگاه می کنیم، وفاداری به هدف 
اولیه و تلاش برای پژواک صدای فناوری های مالی در ایران و رســاندن آن 
به مخاطبان متعدد و متنوع را به وضوح می بینیم. ضمن آنکه کاملاً قابل 
حدس اســت که این شــماره ها چگونــه قدم به قــدم و ماه به ماه و با از ســر 

گذراندن مشکلات فراوان آماده چاپ و توزیع شده اند.
بدیهی اســت که همچون هر موجود و نوزاد و سیســتم در حال رشــدی، 
این مسیر هفت ساله، با قدری افت وخیز و دست این و آن گرفتن همراه 

بوده باشد، ولی هرچه گذشته است قدم هایشان استوارتر شده، دست 
بر زانوی خود زده اند، رسانه های مرتبط دیگری را ایجاد کرده اند و توسعه 
کمیّ و کیفی یافته اند. صمیمانه آرزو می کنم همواره برقرار و موفق و پیروز 

و سرافراز باشند و تولد هفتادسالگی خود را جشن بگیرند.

روح اله فاطمی  اردکانی
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه سامانه های 

نرم افزاری نگین )توسن(

فعالیت در حوزه ای تخصصی نظیر فین تک دارای دشواری هایی است که 
فائق آمدن بر آنها، فارغ از رفع و رجوع برخی مشکلات مربوط به اقتصاد، 
نیاز به گفت وگو و پرداختن دقیق و شفاف به جزئیات فعالیت ها، تحولات، 
نوآوری ها و چالش های این حوزه دارد. به علاوه بخش خصوصی ایران برای 
فعالیت در حوزه فین تک با رگولاتوری به عنوان چالشی مهم روبه روست. 
اینجاست که اهمیت حضور یک رســانه تخصصی برای ایجاد فضایی 
در راســتای تأثیرگــذاری بر سیاســت گذاری های این حوزه بیــش از پیش 
احساس می شود. فضایی که از طریق گفت وگو، شبکه سازی، تبادل ایده 
و... ایجاد می شود. بررسی سیر رشد ماهنامه عصر تراکنش نشان دهنده 

تلاش این رسانه تخصصی برای تحقق همین تأثیرگذاری هاست.

رضا قربانی
مدیرعامل کارخانه نوآوری رسانه راه کار

حــالا کــه دورتــر ایســتاده ام، راحت تــر می توانم بگویــم »عصــر تراکنش« 
تأثیرگذارترین رسانه ایران در زمینه ترویج سبک زندگی مدیران اثربخش 
است. این رسانه با محور قرار دادن نسخه چاپی، مشابه نشریاتی مانند 
فوربــس، فورچــون، Entrepreneur، Fast Company و وایــرد اســت؛ 
نزدیک ترین الگوی این رسانه هم »آمریکن بنکر« است که تأثیرگذارترین 
رسانه جهان در زمینه مدیران بانکی است. علاوه بر اینها، رسانه های نوظهور 
دیگری هم هستند؛ مثل نشریه »فین تک« که در بخش »دکه« به صورت 
پیوسته، شماره های جدید آن معرفی می شود. عصر تراکنش یک جریان 
است که تلاش می کند سبک زندگی متناسب با شرایط روز را ترویج دهد. 
طبیعی است که در این مسیر بالا و پایین زیاد داشته باشد و همیشه هم 
نتیجه کار رضایت بخش نباشد، ولی به نظرم در تمام این سال ها در یک خط 
سیر رو به بالا حرکت کرده است. رویداد جایزه عصر تراکنش در پایان سال 
گذشته، آخرین حرکت جدید این رسانه بود که در چهارمین سال معرفی 
برترین های فناوری مالی ایران، به شکل یک رویداد مستقل برگزار شد. با 
اینکه بیش از ۸۲ شماره از این ماهنامه تاکنون منتشر شده، عصر تراکنش 
از نظر من تازه در ابتدای راه است و مطمئنم که در مسیر بلوغ گام برمی دارد.

امیرحسین داودیان
معاون مدیرعامل در امور مشتریان 

بانکداری شخصی بانک تجارت

ماهنامه عصر تراکنش با تمرکز بر موضوعات محوری فناوری مالی، آخرین 
تحولات ایران و جهان و معرفی افراد فعال و تأثیرگذار صنعت توانســته 
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نقش پررنگی در ایجاد کامیونیتــی و انتقال دانش و تجربــه ایفا کند و با 
استمرار بی وقفه در انتشار منظم نشریه نمایانگر اهمیت و گستره عمل 

و اثر در این صنعت بوده است.

افسانه درودگر
هم بنیان گذار هلدینگ نیک اندیش

عصر تراکنش بابت همه هم افزایی هایی که بین فعالان حوزه فین تک انجام 
دادی از تو ممنونم و هفت ساله شدنت را تبریک می گویم. در هفت سال 
گذشته، همه شماره هایت را ورق زدم و در همه این سال ها دیدم که تلاش 
کردی تا به عنوان یک رســانه برتر در حوزه فین تک عمل کنی. شفافیت و 
صراحت، لازمه هر رسانه سالمی است و از نظر من شفافیت و صراحت 
همیشه سرلوحه شماره های تو بوده است. همیشــه تلاش کردی صدای 
فین تکی ها را به گوش مسئولان برسانی، حالا که داری قدم به هشت سالگی 
می گذاری، می بینم که دیگر تقریباً همه فعالان حوزه فین تک کشور تو را 
می شناسند و به یک مرجع در این حوزه تبدیل شده ای. دیگر هم بخش 
خصوصی و هم مدیران دولتی تو را می شناسند و اگر کسی از من بپرسد که 
برای اطلاع از وضعیت حوزه فین تک باید به کجا مراجعه کنند، تو را معرفی 

می کنم. باز هم تولدت مبارک رسانه تخصصی فین تک ایران.

مجید شکوهی
مدیرعامل سایبان پی

از اوایــل دهــه 1380 کــه بانک ها به دنبــال ایجــاد زیرســاخت های فنی و 
اجرایی صنعــت پرداخت الکترونیک در کشــور بودند، فرهنگ ســازی و 
آماده سازی بازار برای پذیرش این صنعت نورسیده دغدغه ای انکارناپذیر 
بود. برای این منظور نیاز به کمک رسانه ها بود، اما فضای رسانه ای با این 
کسب وکار بسیار ناآشنا و غریبه بود و فاصله ذهنی آنان با فضای پرداخت 
الکترونیکی کاملاً مشهود بود و کمبود نیروهای رسانه ای آشنا به صنعت 
و فضای کسب وکاری حوزه پرداخت الکترونیکی به شدت حس می شد. 
به تدریج افرادی )جوانانی( باســواد و انگیزه در این عرصه پدیدار شدند و 
فضای رسانه ای را با این مباحث نزدیک کردند و این امیدواری ایجاد شد 
که خلأ ناشــی از عقب ماندگی رســانه ای و فرهنگ ســازی در حال ترمیم 
اســت. یکی از مجموعه های رســانه ای، در کنار دیگر عزیــزان، مجموعه 
راه کار بود که توســط برادران قربانی تأســیس شــد. مجموعه ای آشــنا به 
صنعت، خوش فکر و باانگیزه که کار را با صبوری و به رغم ناملایمات فضای 
رســانه ای پیش برده و توســعه می دادند. یکی از تلاش های این دوستان 
انتشار نشریه وزین عصر تراکنش است که اکنون هفت سالگی را پشت 
سر می گذارد و خوشبختانه می بینیم که این مجموعه طیفی گسترده از 
فضاهای صنایع مرتبط ازجمله بیمه، فین تک، بانکداری و پرداخت های 

الکترونیکی و امثال آن را تحت پوشش قرار داده  است.
پشتکار، ایستادگی، حرکت مستمر، جامع نگری، دوری از جانبداری های 
غیرحرفــه ای و در یک کلام تــلاش خالصانه ایــن عزیزان و همکارانشــان 
چنان مؤثر بوده که امروزه بیشــتر افرادی که به نوعی به لحاظ علاقه های 
شخصی یا تجربی یا شغلی با صنعت پرداخت سروکار دارند خود را غنی 
از مطالب این مجموعه نمی دانند و به واســطه رجوع بــه آن از احوالات و 
تحولات و اخبار این صنعت در دنیا و خصوصاً در کشــور عزیزمان ایران 

باخبر می شوند. مایه افتخار است که پس از گذشت چند سال، مجموعه 
راه کار و عصــر تراکنش به بالندگــی درخور توجهی دســت یافته و مرجع 
اخبار و وقایع صنعــت بانکــداری و پرداخت های الکترونیکی در کشــور 
شناخته می شود. به برادران قربانی و همکاران پرتلاش ایشان این رخداد 
خوش یمن را تبریک می گوییم و برای آنان آرزوی سلامتی و موفقیت های 

روزافزون داریم.

مینا حاجی
سردبیر ماهنامه عصر تراکنش

در تمام هفت سال گذشته که شاهد رشــد و نمو ماهنامه عصر تراکنش 
بودم، بایــد اقرار کنم کــه این نشــریه تلاش های زیــاد و طاقت فرســایی در 
صنعت فناوری های مالی کشور برای ایجاد یک زبان مشترک و هم افزایی 
بین کسب وکارها و در ادامه، رساندن صدای کسب وکارها به گوش رگولاتور 
انجام داده است. به جرئت می توانم بگویم که عصر تراکنش، تأثیرگذارترین 
و تنها نشریه چاپی در صنعت فناوری های مالی کشور است که در تمام 
هفت سال گذشته به صورت مرتب هر ماه تولید، چاپ و توزیع شده و به 
دســت تقریباً تمام چهره های کلیــدی این صنعت می رســد؛ از صاحبان 
و مدیران کســب وکارهای کوچک و بزرگ گرفته تا مدیــران نهادهای دور و 
نزدیک در رگولاتوری. علاوه بر این، سابقه هفت ساله ماهنامه عصر تراکنش 
باعث شده این نشریه در طول این سال ها به شکل های گوناگون و در سطوح 
مختلف به طور پیوسته با اکوسیستم فناوری های مالی کشور ارتباط داشته 
باشد؛ همین موضوع شــناخت تقریباً عمیق و احتمالاً همه جانبه ای به 
تیم این نشریه از کل اکوسیســتم فناوری های مالی ایران داده است، ولی 
پیوســته در مسیر عمق بیشــتر بخشــیدن به این شناخت هســتیم. به 
همین دلیل است که ما از چهار سال پیش در ماهنامه عصر تراکنش پایان 
هر سال، دست به انتخاب می زنیم و مدیران، کسب وکارها، دستگاه های 
سخت افزاری و محصولات برتر صنعت را از دید خودمان معرفی می کنیم. 
در اســفندماه 1402 نیز اولیــن رویــداد جایزه عصــر تراکنــش را به منظور 
قدردانی از منتخبــان 1402 برگزار کردیم و قرار اســت این رویداد هر ســال 
با حضور بنیان گذاران، مدیران و چهره های شناخته شده کسب وکارهای 
فناوری های مالی کشور برگزار شود. ما در عصر تراکنش راه پرپیچ و خمی را 
تا امروز آمده ایم و معتقدیم این مسیر سال ها ادامه خواهد داشت و ما در 

این مسیر از حرکت نخواهیم ایستاد.

علی نوری
مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر

ماهنامه عصر تراکنش به عنوان یکی از معدود نشریات تخصصی، نقشی 
کلیدی در رشد و بالندگی صنعت فین تک ایران ایفا کرده است. این ماهنامه 
با ایجاد بستری مناسب برای تبادل نظرها و ایده ها، زمینه ساز همکاری ها 
و هم افزایی های ارزشــمندی میان فعالان این حوزه شده و به ارتقای سطح 
دانش و آگاهی عمومی نســبت بــه فناوری های مالی کمک شــایانی کرده 
است. همچنین، عصر تراکنش با شناسایی و معرفی استعدادها و ایده های 
نوآورانه، مسیر را برای شکوفایی و نوآوری در این صنعت هموار کرده است. 
عصر تراکنش در طول این سال ها، با انتشار مقاله ها و گزارش های متعدد، 
بررسی چالش ها و فرصت های پیش روی این صنعت، معرفی دستاوردها و 
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  بانکداری باز و بانکداری تعبیه شده 

صنعت بانکداری از بدو ایجاد )تقریباً در سال 142۷ میلادی( تا کنون، چهار نسل مختلف 
را تجربه کرده که نسل اول آن، شامل ارائه خدمات سنتی و وابسته به شعبه، نسل دوم، 
ATM متناظر با استفاده از کامپیوترها در صنعت بانکی و ورود انواع دستگاه هایی مانند

ها به حوزه بانکداری بوده است. نسل سوم نیز، هم زمان با ارائه خدمات بر بستر موبایل 
بوده و نسل چهارم بانکداری که تقریباً از سال 201۷ شروع شده، شروع تحول دیجیتال در 
صنعت بانکی جهان است. در نسل چهارم، بانک ها در کنار استفاده از فناوری های نوظهور 
و ساختارشکن، به سمت استفاده از ظرفیت های ســایر بازیگران به ویژه فین تک ها برای 

در گفت وگو با محمد فرجود درباره چیستی، مزایا و آینده امور مالی تعبیه شده بیان شد

راهی برای خروج بانک ها 
از پیله سنتی شان

امور مالی تعبیه شده، به بیان ساده قرار دادن محصولی مالی در تجربه یا پلتفرمی غیرمالی برای مشتری است. خرده فروش ها، 
شرکت های نرم افزاری، مارکت پلیس های آنلاین، پلتفرم ها، شرکت های مخابراتی و تولیدکنندگان تجهیزات اصلی برخی از 
کسب وکارهایی هستند که در موقعیت مناسبی برای ارائه امور مالی تعبیه شده قرار دارند و در یکی دو سال اخیر نیز در دنیا در 
همه این گروه ها شاهد فعالیت و نوآوری های زیادی در زمینه امور مالی تعبیه شده بوده ایم. اهمیت توسعه امور مالی تعبیه شده 
به اندازه ای است که بر آن شدیم تا در گفت وگویی با محمد فرجود،  مدیرعامل هلدینگ تفتا، درباره چیستی، مزایا و آینده احتمالی این حوزه در 
ایران صحبت کنیم. به گفته او، اولین مزیتی که امور مالی تعبیه شده برای بانک ها به همراه دارد گسترش روابط بین بانک ها با سایر بازیگران 
غیرمالی است، اما مهم ترین مزیت آن، خارج شدن بانک از پیله سنتی خود است که باعث می شود بانک به سمت بازارهایی برود که تاکنون به 
آنها توجه نداشته تا در کنار اینکه خود به مشتری نهایی سرویس ارائه می دهد، نقش اپراتور خدمات مالی را نیز برای سایر شرکت ها بازی کند 

و زیرساخت و بستر ارائه خدمات مالی را برای آنها فراهم آورد. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

ارائه خدمات بانکی حرکت کردند. در این مسیر مفهوم 
بانکداری باز شکل گرفت و بانک ها خدمات خود را در 
اختیار ســایر بازیگران، به ویژه فین تک ها، قرار دادند و 
به مرور اکوسیستم فین تک شــکل گرفت و بازیگرانی 
نظیر تســهیلات یارها در ایران ظهور کردند و خدماتی 
مثل BNPL، SNPL، مدیریت ثــروت و نظایر آن ایجاد 
شد. محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ تفتا، با اشاره 
به این تاریخچه می گوید: »رفته رفته با گسترش فعالیت  

عکس: نسیم اعتمادی



49
سال هشتم

شماره هشتاد و سوم

تیر 1403

گفتوگو

  قرار گرفتن در جایگاه هفتم بازار

 ،PSP طبق آخرین گــزارش اقتصادی شــاپرک دربــاره عملکرد ســال 1402 شــرکت های
پرداخت الکترونیک سپهر در شاخص سهم از کل مبلغ تراکنش ها با رشد 1.۷۷درصدی 
نسبت به سال قبل به رقم 5.61درصد و تصاحب جایگاه هفتم بازار دست یافته است. 
داود قربانــی، مدیر بازاریابی پرداخت الکترونیک ســپهر، با اشــاره به این آمــار و ارقام و 
گزارشی که شاپرک منتشر کرده است، می گوید: »بیشترین میزان رشد را در بین دوازده 
شرکت فعال در این صنعت به خود اختصاص داده ایم. همچنین در شاخص سهم از 
مبلغ تراکنش های ابزار پذیرش اینترنتی با بیشترین رشد به میزان 5.19درصد نسبت 
به سال 1401 به عدد 11.98درصد رسیده ایم و البته دستاوردهای دیگری نیز داشته ایم.«

 گفت وگو با داود قربانی، مدیر بازاریابی پرداخت الکترونیک سپهر
درباره میزان رشد این شرکت در گزارش اقتصادی سال ۱۴0۲ شاپرک

در پی کسب جایگاه پنجم 
بازار در سال ۱۴۰۳ هستیم

براساس جدیدترین گزارش سال شاپرک، مربوط به عملکرد سال ۱۴۰2 شبکه پرداخت کشور، شرکت پرداخت الکترونیک 
سپهر موفق شــده است در شــاخص ســهم مبلغی تراکنش ۱.77 درصد رشــد داشــته باشــد و در جایگاه هفتم از نظر مبلغ 
تراکنش ها قرار گرفته  است. به بهانه این اتفاق در گفت وگویی با داود قربانی،  مدیر بازاریابی پرداخت الکترونیک سپهر، به 
اقدامات و عملکرد یک سال گذشته این شرکت پرداختیم. طبق صحبت های قربانی، پرداخت الکترونیک سپهر با توجه به 
 CNP اصلاحات نظام کارمزد، تمرکز خود را از یک سال گذشته بر آن دسته از مشتریانی گذاشته که دارای تراکنش های مبلغی بالاتری در حوزه
بودند و علاوه بر این، روی توسعه سرویس های اختصاصی و شخصی سازی شده متناسب با نیاز مشتریان و بهبود فرایندهای پشتیبانی اش 

تمرکز کرده و اکنون در تلاش برای دستیابی به جایگاه پنجم شرکت های PSP است. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

طبق صحبت های قربانی، بررســی ها نشان می دهد 
که پرداخت الکترونیک سپهر در شاخص های سهم 
مبلــغ اینترنتی تراکنــش دار و ســهم مبلــغ تراکنش 
خرید نیز به ترتیب 8.33 و 1.83درصد رشد داشته 
است. او می  گوید: »در این مؤلفه ها نیز توانسته ایم 
بالاترین میزان رشد در صنعت پرداخت را از آن خود 
کنیم. روند رشــد شــرکت در شاخص ســهم از مبلغ 
کارت خــوان تراکنــش دار و ســهم از مبلــغ تراکنــش 
کارت خــوان نیز ادامــه داشــته و به ترتیب بــا 2.38 و 

عکس: نسیم اعتمادی



گفت وگو با 
مدیران 

کسب وکارها
تندر نور، پیمان

 امیدپی و پرداخت نوین

تندرنور، پیمان و امیدپی سه کسب وکاری هستند که در بخش »باشگاه« این شماره از ماهنامه 
عصر تراکنش در گفت وگو با مدیران آنها به بررســی اقدامات، چالش ها و برنامه هایی که برای 
آینده شرکت هایشان دارند، پرداختیم. گفت وگوی ماه این شماره نیز به امین مطیعی، مدیرعامل 
پرداخت نوین اختصاص یافته است؛ فردی که یکی از مدیران جوان صنعت پرداخت کشور است و 
سابقه ۱۰ سال فعالیت در صنعت پرداخت کشور را از سطحی ترین تا عمیق ترین لایه ها دارد و حالا 
در مقام مدیرعامل شرکت پرداخت نوین توانسته طی دو سال جایگاه آن را در رتبه بندی شاپرک از 
رتبه یازدهم به هفتم برساند؛ رشدی که این شرکت در دو سال گذشته داشته، باعث شده مطیعی 
ادعا کند که تا پایان سال ۱۴۰3 جزو سه شرکت برتر PSP در کشور خواهند شد. در بخش »پروفایل« 
این شماره نیز روایتی از زندگی شخصی و حرفه ای رضا سمیع زاده را می خوانید؛ فردی که تاکنون 
در صنایع گوناگونی در کشور فعالیت کرده است و به گفته خودش اکنون به دنبال یک اثرگذاری 

لجستیکی در ایران است.

باشگاه
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امین مطیعی، مدیرعامل پرداخت نوین  درباره رشد چهارپله ای  این شرکت در رتبه بندی شاپرک طی دو سال گذشته می گوید 

 تا پایان ۱۴۰۳ می خواهیم 
جزو سه PSP برتر کشور باشیم

مینا حاجی

عکس: حامد خورشیدی
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  شروع فعالیت حرفه ای در صنعت مخابرات

امین مطیعی متولد ســال 1361 در شــهر دزفول و دارای 
مدرک مهندســی برق از دانشــگاه دزفول و کارشناســی 
ارشد مهندســی برق، گرایش مخابرات از دانشگاه آزاد 
اســلامی، واحــد تهران شــمال اســت و تــا پایــان مقطع 
کارشناســی در دزفــول زندگــی کــرده اســت. او بعــد از 
فارغ التحصیلی در مقطع کارشناسی وارد شرکت نوکیا و 
صنعت مخابرات می شود: »از سال 1384 تا ابتدای سال 
1394 در حــوزه مخابــرات کار کردم و ســپس به صنعت 
پرداخت وارد شدم. در این سال ها در شرکت های نوکیا 
و زیمنس به عنوان مدیر پروژه های مختلف کار می کردم 
 Nokia-Siemens یــا NSN و بعــداً در شــرکتی بــه نــام
Network که کنسرسیوم مشترک نوکیا و زیمنس بود 
مشغول به کار شــدم. در آنجا پروژه های مخابراتی برای 
توسعه شــبکه همراه اول و ایرانســل را انجام می دادیم. 
برجســته ترین تجربــه مخابراتی مــن این بود کــه اولین 
تست تماس ایرانسل را من و همکارانم به صورت دوطرفه 

در سال 1385 صورت دادیم.«
فعالیت های مطیعی در صنعت مخابرات تا توسعه فاز 
۷ ایرانسل ادامه می یابد: »خود من در تهران 1500 نقطه 
را تحت پوشــش ایرانســل درآوردم. تمام جاده تهران تا 
میامی در نزدیکی مشهد را من و همکارانم تحت پوشش 
موبایل درآوردیم. جاده تهران - فیروزکوه و تهران - هراز و 
جاده چالوس نیز در پروژه Road Site انجام می شد. من 
مدیر آن پروژه بودم و جاده های کشور را با سرعت زیادی 
تحت پوشش درآوردیم. یکی از خلاقیت های جالب ما 
در نوکیا ایجاد سایت هایی به نام COW-Site )مخفف 

Carry On Wheel( بود.«
 BTS مطیعــی تعریــف می کند کــه اولیــن برخوردش بــا
موبایــل مربوط به وقتی اســت کــه در حیاط دبیرســتان 
محــل تحصیلش وســیله ای نصب شــد کــه می گفتند 
برای »موبایل« است: »در زنگ تفریح گاهی می دیدیم 
که عده ای روی آن سایت کار می کنند. صنعت مخابرات 
ما به قدری لخَت بود که آن ســایت هرگز روشــن نشد تا 
بعدها که خودم به عنوان مهندس ناظــر از تهران مأمور 
شدم و آن سایت را در مدرسه خودم روشن کردم! درواقع 
چندین سال تجهیزات فیزیکی نصب شده بودند، ولی 
در مدار نیامده بودند. در گذشته، از زمان نصب تا روشن 
شدن یک BTS به فاصله مدرســه تا اشتغال به کار من 
زمان می برد، ولی ما در نوکیا تمام آن تجهیزات را داخل 
یک کانکس گذاشــتیم کــه دو چرخ داشــت و به صورت 
Carry On Wheel با دکل و تجهیزات کامل پشت یک 

ماشین بسته می شد و آن را داخل جاده چالوس، مثلاً، روی 
نقطه مرتفع گچســر نصب می کردیم تا در ایام تعطیلات 
نوروز ایرانسل را در شــلوغی جاده ها پوشش دهد. توسعه 
هم زمان منابع انسانی، شــبکه و زیرساخت های ایرانسل 
بــا برنامه ریزی دقیقــی صورت می گرفــت و ما در ایرانســل 
به ســرعت تمــام نقاطــی را کــه همــراه اول نتوانســته بــود 
تحت پوشش درآورد پوشش دادیم. افراد بسیار شاخص 
و کلیــدی در ایــن صنعــت و در این رقابــت رشــد کردند که 
اکنون بخش هــای مهمی از کشــور را اداره می کننــد. با این 
حال تشدید تحریم ها و فشــارهای بین المللی، باعث شد 
شــرکت های خارجی مثل نوکیا و زیمنس از کشــور بروند. 
در این زمان، مدیرعامل وقت شــرکت تجــارت الکترونیک 
پارســیان، از مــن دعــوت کــرد کــه از صنعــت مخابــرات به 
صنعت پرداخــت بــروم. درنتیجه اواخــر ســال 1393 وارد 

شرکت تجارت الکترونیک پارسیان شدم.«

  ورود بــه تجــارت الکترونیــک پارســیان و توســعه 
اپلیکیشن تاپ

ورود مطیعی به صنعت پرداخت از طریق شرکت تجارت 
 PMO الکترونیک پارســیان و در سمت مشــاور و مسئول
و کنترل پروژه اتفــاق می افتد و بعد ها مدیــر خدمات نوین 
این شرکت می شود: »در تجارت الکترونیک پارسیان یک 
واحد به نام خدمات نوین شکل دادیم که روی اپلیکیشن ها 
کار می کــرد. در آن ســال ها هنــوز رونــدی به نــام فین تک یا 
اســتارتاپ رایج نبــود. لااقل خــود من تــا ســال 1394 هنوز 
کلماتی مثل »فین تک« یا »استارتاپ« را نشنیده بودم؛ در 
سال 1395 به تدریج چنین اصطلاحاتی رواج یافت. به یاد 
دارم تلاش زیادی روی توسعه اپلیکیشن تاپ انجام دادم و 
با حمایت مدیرعامل، همکاران فنی و مارکتینگ را نیز پای 
کار آوردم و طی 8 یا 9 ماه پروژه ای را تحت عنوان اپلیکیشن 

تاپ کلید زدم.«
مطیعی که در آن زمان بر این عقیده بود که صنعت موبایل 
به زودی دنیا را احاطه می کند و تمامی فعالیت های مالی و 
غیرمالی روی این بستر انجام خواهد شــد، انرژی زیادی را 
صرف توسعه اپلیکیشن تاپ کرد: »مدیران آن زمان هنوز 
به آینده صنعت پرداخت مبتنی بر موبایل باور نداشتند. 
آنها معتقد بودند این اپلیکیشن ها بی کاربردند. در آن زمان 
تنها اپلیکیشن مشابه، »آپ« بود و هیچ رقیبی نداشت. 
من ســرویس تله پــرداز در اپلیکیشــن آپ را مدام بررســی 
می کردم تا متوجــه عملکرد آن شــوم تا اینکــه در اتاق فکر 
تجارت الکترونیک پارسیان ایده استفاده از بارکد و پرداخت 
با موبایل با اتکا به بارکد توسط همکارانم مطرح شد. من این 

امین مطیعی یکی از مدیران جوان صنعت پرداخت کشور است که فعالیت حرفه ای خود را از صنعت مخابرات شروع کرده و 
سابقه ۱۰ سال فعالیت در صنعت پرداخت کشور را از سطحی ترین تا عمیق ترین لایه ها دارد؛ فردی که با حضورش در شرکت 
پرداخت نوین آرین در مقام مدیرعامل توانسته این شرکت را در دو سال گذشته در رتبه بندی های شاپرک چهار پله رشد دهد 
و از رتبه یازدهم به هفتم برساند. همین اتفاق و رشــدی که این شرکت در دو سال گذشــته تجربه کرده، باعث شده است که 
مطیعی این ادعا را داشته باشد که تا پایان سال ۱۴۰۳ جزو سه شرکت برتر PSP در کشور خواهند شد؛ ادعایی که به گفته مطیعی جسورانه، اما 
کاملاً شدنی است. به دلیل رشدهایی که در سال های اخیر این شرکت تجربه کرده است، در گفت وگو با امین مطیعی، مدیرعامل پرداخت نوین 
آرین، به اقداماتشان و برنامه هایی که در راستای رسیدن به جایگاه سه شــرکت برتر PSP دارند، پرداختیم. او خود را فردی معرفی می کند که 
همیشه  به دنبال انجام کارهای متفاوت است و به همین دلیل نوآوری در خدمات موجود را کانون توجه پرداخت نوین در سال جاری قرار داده 
اســت. طبق صحبت های مطیعی، در حــال حاضر پرداخــت نویــن در وضعیتی باثبــات و خدشــه ناپذیر قــرار دارد و با هدف خــود، فاصله ای 

دست یافتنی دارد. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

در آن سال ها 
هنوز روندی به نام 
فین تک یا استارتاپ 
رایج نبود. لااقل 
خود من تا سال 
1394 هنوز کلماتی 
مثل »فین تک« 
یا »استارتاپ« 
را نشنیده بودم؛ 
در سال 1395 
به تدریج چنین 
اصطلاحاتی رواج 
یافت. به یاد دارم 
تلاش زیادی روی 
توسعه اپلیکیشن 
تاپ انجام دادم و با 
حمایت مدیرعامل، 
همکاران فنی و 
مارکتینگ را نیز پای 
 کار آوردم و طی

 8 یا 9 ماه پروژه ای 
را تحت عنوان 
اپلیکیشن تاپ 
کلید زدم
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گفت وگو با هومن سپهری، مدیرعامل تندرنور که سال گذشته رتبه اول 
خریدو فروش کارت خوان در کشور را کسب کرد

می خواهیم رکوردمان 
را جا به جا کنیم

حدود هشت سال از فعالیت هومن سپهری در شرکت تندرنور می گذرد. با مدیرعاملی او ابتدا حوزه تعمیرات شرکت 
تقویت شد و سپس بخش نرم افزاری آن بهبود یافت و در سال ۱۴۰2 نیز با تولید بیش از 255 هزار دستگاه، رکورد تولید 
و فروش کارت خوان را در ایران زد. این شــرکت در سال گذشــته تمرکز خود را بر تولید و طراحی دستگاه های کیوسک 
گذاشت و از این طریق خط تولید کسب وکاری جدیدی را ایجاد کرد. در گفت وگو با هومن سپهری، مدیرعامل تندرنور، 
به فعالیت های یک سال گذشته این شرکت و برنامه هایشان تا پایان سال پرداختیم. به گفته سپهری، آنها در نظر دارند در مناقصات 
آینده شرکت و با تولیداتی بیشتر از سال های گذشته رکورد خود را جا به جا کنند تا درنهایت بتوانند خط مقدم پیاده سازی فناوری های 
به  روز در صنعت پرداخت کشــور باشــند و محصولاتشــان را به خاورمیانه و اروپا نیز صادر کنند. در ادامه گزارشــی از این گفت وگو را 

می خوانید.

فاطمه شایگان

عکس: مریم سعیدپور
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  پردازش بیش از سه میلیون کد ملی در پیمان

هر محصول نوآورانه ای که قرار باشد به پیدایش تغییراتی در سبک زندگی افراد دامن 
بزند، حتی اگر به ساده تر شدن آن کمک کند، از سوی جامعه با مقاومت روبه رو می شود. 
این مقاومت ناشی از رخوت اعضای جامعه و تمایلشان به حفظ وضع موجود است. 
هرچقدر این مقاومت شدیدتر باشد، آغاز یک جریان نوآورانه در آن جامعه سخت تر 
می شود. همایون محبوبی، رئیس هیئت مدیره پیمان، در این باره می گوید: »پیمان در 

در گفت وگو با همایون محبوبی، رئیس هیئت مدیره و مهدی معرفتی
مدیرعامل پیمان درباره انتشار اولین گزارش سال این شرکت مطرح شد

بازیگر اصلی دایرکت دبیت 
در ایران هستیم

پیمان، محصولی که در دل شــرکت فرابوم در ســال ۱۳۹۸ متولد شــده بود، از اواخر ســال ۱۴۰۱ مســیر جدیدی را به عنوان یک 
کسب وکار مستقل که به طور تخصصی روی سرویس دایرکت دبیت تمرکز داشت، شروع کرد. نهادینه شدن این استقلال، 
مهم ترین هدف پیمان در سال گذشته به شمار می رفت که حالا »گروه مالی آگاه« را به عنوان سرمایه گذار مشترک کنار خود دارد. 
اکنون پیمان با ســه راهکار پرداخت آنی، دوره ای و شارژ خودکار به کاربران پرشــماری در اپلیکیشن ها و کسب وکارهای آنلاین 
خدمات دایرکت دبیت ارائه می دهد و در سال گذشته تلاش کرد تا بانک ها و کسب وکارهای جدیدی را در ارائه این سرویس بگنجاند. حالا، با اینکه 
فقط حدود یک سال از شروع فعالیتش می گذرد، موفق شده در حوزه دایرکت دبیت آمار درخشانی را از خود به جای بگذارد که نتایج آن به تازگی 
در قالب گزارش سالانه پیمان منتشر شده است. به بهانه انتشار این گزارش، با همایون محبوبی، رئیس هیئت مدیره و مهدی معرفتی، مدیرعامل 

پیمان به گفت وگو نشستیم و به مرور فعالیت و عملکرد این شرکت در یک سال گذشته پرداختیم. 

مسیر خود با دو چالش بزرگ مواجه است؛ اولی پیچیدگی 
محصول است که روند توسعه آن را سخت کرده و دومی 
بحث فرهنگ سازی و آموزش است. در تمام دنیا معمولاً 
اغلب مــردم تمایلــی بــه خدمــات برداشــت یــا پرداخت 
مستقیم ندارند و این مسئله در ایران شکل شدیدتری به 
خود می گیرد، زیرا این محصول تا به حــال در ایران وجود 

 QR بــا اســکن ایــن 
 PDF می توانیــد فایــل
گزارش ســالانه راهکار 
مســتقیم  پرداخــت 

پیمان را دانلود کنید.
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نداشته است؛ بنابراین لازم است قابلیت های آن توضیح داده شود تا مردم مطلع شوند 
که استفاده از این محصول چه ارزش هایی را به ساختار اقتصادی آنها اضافه می کند.«

با این حال به گفته محبوبی، دردسترس بودن خدمات و ایفای نقش آنها در زندگی روزمره 
افراد باعث می شود این فاصله میان جامعه و فناوری سریع تر از میان برداشته شود، زیرا 
افراد جامعه شاهد آن خواهند بود که فرایندهایی که همه روزه با آن درگیرند به شکل ساده تر 

و سریع تری انجام می گیرد.
مهدی معرفتی، مدیرعامل پیمان نیز معتقد اســت ورود پیمان به حوزه اپلیکیشن های 
کاربردی که عمــوم مردم از آنها اســتفاده می کنند، تصمیم درســتی بــوده و ضریب نفوذ 
پرداخت مســتقیم میان اکثریت مــردم را افزایش داده اســت. معرفتی می  گویــد: »ورود 

ما به حوزه هــای لندتک، رمــزارز، بیمه و... به توســعه این 
فرهنگ ســازی کمک شــایانی کرده و از طرفی هــم ایجاد 
مابه  ازای حقیقی ایــن ســرویس در زندگی روزمــره مردم، 
موجب شــده فرایند پرداخت مســتقیم دیگر بــرای آنها 
مقوله عجیب وغریبی نباشد. افراد می بینند که به  واسطه 
پرداخت مستقیم دیگر دردســر و زحمت های گذشته را 
برای پرداخت قبوض متحمل نمی شوند یا عدم پرداخت 
هزینه اشتراکشان در VODها به قطعی سرویس منجر 
نمی شود و پرداخت هزینه سفرهای درون شهری شان هم 
به سادگی اتفاق می افتد و نگرششان نسبت به این مقوله 
مثبت تــر شــده اســت. از طرفی نــرخ 98درصــدی تبدیل 
پیمان به تراکنش، خودش عاملی است که به این سهولت 

دامن زده است.«
به نظر می رســد که پرداخت یا برداشت مستقیم روشی 
اســت که در صورت افزایش شفافیت نســبت به کارایی 
و خلــق مدل هــای کارآمد و خلاقانــه ذیل آن، با اســتقبال 
بیشتری از ناحیه عموم مردم مواجه شود. محبوبی با بیان 
این موضوع می گوید: »تاکنون بیش از سه میلیون کد ملی 
منحصربه فرد در سامانه های ما پردازش شده اند که عدد 
قابل توجهی است، اما با مقدار مطلوبی که ما در نظر داریم 

فاصله دارد.«
محبوبــی از ایــن زاویــه ایــن مســئله را مطــرح می کند که 
در کشــورهای توســعه یافته ای نظیــر انگلســتان، حــدود 
80درصد افراد از خدمات دایرکت دبیت استفاده می کنند 
که نرخ قابل توجهی است و این عدد در مقیاس متوسط 
جهانی، در بازه 15 الی 20 درصد قرار می گیرد. در حالی که 
اگر عدد کاربرهای پیمان را بر جمعیت کل کشور تقسیم 
کنیم، عددی که به دست می آید با مقادیر مذکور فاصله 

بسیاری دارد.

  چالش های همراهی صنعت بانکی

مقاومت یک جامعه ممکن است در سطوح مختلفی بروز 
کند که پذیرش یا عدم پذیرش توسط مؤسسات و نهادهای 
بانکی یکی از همین موارد اســت؛ پیمان در این زمینه به 

موفقیت های چشمگیری دست یافته و شرکت های فراوانی را با خود همراه کرده است. بنا 
به گفته معرفتی، در حال حاضر دوازده بانک با پیمان همکاری دارند که خدماتشان را به 
اپلیکیشن ها و کسب و کار های طرف قرارداد پیمان ارائه می کنند. معرفتی در این باره اضافه 
می کند: »بانک های بیشتری در حال اضافه شدن به این فهرست اند. احتمالاً در یکی دو 
ماه آینده شاهد اضافه شدن بلوبانک و بانک سپه باشیم و مذاکراتمان با بانک های پارسیان 
و آینده نیز برای اضافه شدن به این مجموعه در جریان است. امیدواریم تا نیمه اول امسال 

بتوانیم با سه یا چهار بانک مهم دیگر هم به توافق برسیم.«
البته باید این مسئله را در نظر داشت که فرایند اضافه شدن بانک ها به این سازکار جدید، 
پیچیده و دشــوار اســت و این پیچیدگی درباره بانک های بزرگ تر جدی تر هم است، زیرا 
ظرفیت ها و مزایای گسترده تری را متعاقباً به وجود می آورند. محبوبی در این باره می گوید: 

»با اضافه شدن بانک سپه، در تلاشیم گام های بلندتری 
در زمینه توسعه پیمان برداریم، زیرا این مؤسسه یکی 
از مهم ترین بانک های کشــور اســت و با اضافه شــدن 
آن به مجموعه بانک های همکار با پیمان، آمار و ارقام 

تراکنش های ما جهش زیادی خواهد داشت.«

  ظرفیت های دست نخورده پرداخت مستقیم 

محبوبی هدف پیمان را رشد تهاجمی و برق آسای مقوله 
پرداخت مستقیم در کشور در نظر می گیرد و باور دارد 
که راه پیشرفت برای این حوزه باز است، زیرا ظرفیت های 
دست نخورده  فراوانی را درون خود جای داده. از طرفی 
تعداد بازیگران این حوزه فعلاً و در ایران انگشت شمار 
است و گاهی ممکن است شاهد این مسئله باشیم که 
نهادهای بانکی ذیل برخــی از قراردادها و در یک حوزه 
مشــخص، این امکان را به طــور محدود بــرای برخی از 
مشتریان خود فعال کنند. به گفته او، عدم شفافیت 
نســبت بــه انتشــار آمــار تراکنش هایــی کــه به صورت 
پرداخــت یــا برداشــت مســتقیم رخ می دهــد، باعــث 
می شــود که نتوان به طور دقیق درباره سهم این فرایند 
اظهارنظر کرد، اما به نظر می رســد بتوان ســهم اندکی 
را برای آن متصور شــد. معرفتــی در این زمینه توضیح 
می دهــد: »طبق آمار شــرکت شــاپرک، ماهانــه حدود 
330 میلیون تراکنش اینترنتی و موبایلی در کشور رخ 
می دهد و همان طور که در گزارش پیمان آوردیم، حدود 
0.4درصد از این میزان تراکنش به پرداخت مستقیم 
پیمان اختصاص یافته است. اگر باقی بازیگران فعال 
این حوزه هم آمارهای مشابهی منتشر کنند می توان 
به شــکل دقیق تــری اظهارنظر کــرد؛ با ایــن حال حس 
می کنیم عمده این بار توســط پیمان حمل می شــود و 
پیمان بازیگر اصلی دایرکت دبیت در ایران است و سهم 
باقی بازیگرها از بازار پرداخت مستقیم بسیار کمتر از 
ما است. این مسئله نشان می دهد که چقدر این حوزه 
نســبت به اســتانداردهای جهانــی در کشــور عقب تر 

است و جای کار دارد.«
از طرف دیگــر، محبوبــی معتقد اســت در بســیاری از 
حوزه هــا، نیاز بــه ارائــه محصــولات نوآورانــه و خلاقانه 
احساس می شود و ابتدا باید نیازسنجی در این زمینه ها 
صورت بگیــرد. او می گویــد: »اکنــون، بســیاری از افراد 
از ایران مهاجــرت کرده اند و برای پرداخت قبوضشــان 
در داخــل کشــور بــا دردســرهای زیــادی مواجهنــد و 
استفاده از این روش می تواند نیاز آنها را برطرف کند. در 
مقوله تخمین ابعاد بازار، به نظرم می توانیم تجربیات 
بین المللی را مرور کنیم تا ببینیم در چه زمینه هایی با 

سایر کشورهای دنیا فاصله داریم.«

  قصه گزارش پیمان؛ در مدح شفافیت 

شــفافیت در انتشــار آمارهای مرتبط با نحوه عملکرد 
کسب وکارها، یکی از اتفاقات رایجی است که در جهان 
تجارت همواره شاهد آن بوده ایم و در داخل کشور هم 
برخی از کسب وکارها در ســال های اخیر به سمت آن 
حرکت کرده اند. به نظر می رســد پیمان، خود را به این 
اصول پایبند کــرده اســت کــه آمارهایــش را به صورت 
مرتــب منتشــر کنــد. معرفتــی در این بــاره می گویــد: 

معرفتی: طبق 
آمار شرکت شاپرک، 
ماهانه حدود 330 
میلیون تراکنش 
اینترنتی و موبایلی 
در کشور رخ می دهد 
و همان طور که 
در گزارش پیمان 
آوردیم، حدود 
0/4درصد از این 
میزان تراکنش به 
پرداخت مستقیم 
پیمان اختصاص 
یافته است. اگر باقی 
بازیگران فعال این 
حوزه هم آمارهای 
مشابهی منتشر 
کنند می توان به 
شکل دقیق تری 
اظهارنظر کرد؛ با این 
حال حس می کنیم 
عمده این بار 
توسط پیمان حمل 
می شود
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پروفایل

  کودکی و مصائب بزرگ شدن

رضا سمیع زاده متولد 22 مردادماه 1339 است. او زاده تهران است، ولی به دلیل موقعیت 
شــغلی پدرش زندگی در شــهرهای مختلفی را تجربه کــرده که خود حضــور در آبادان و 
بندرعباس را در این بین تأثیرگذارتر از سایر تجربه ها قلمداد می کند. او یک خواهر و دو 
برادر کوچک تر از خود دارد که در رابطه با تاریخ تولد خواهرش، نکته جالب توجهی وجود 

دارد: با وجود اختلاف سنی، هر دو در یک روز و یک ماه به دنیا آمده اند.

 روایتی از زندگی شخصی و حرفه ای رضا سمیع زاده، مدیرعامل هلدینگ فاخر 
که تجربه فعالیت در صنایع گوناگون در کشور را  دارد

به دنبال اثرگذاری 
لجستیکی در ایرانم

رضا سمیع زاده از آن دسته مدیرانی است که در کارنامه پربار فعالیتش، سابقه مدیریت در صنایع گوناگون را دارد؛ از مدیرعاملی 
شرکت گسترش انفورماتیک و واحد مهندسی صنایع شرکت پشتیبانی و نوسازی هلیکوپترهای ایران گرفته تا شرکت فناوری 
اطلاعات سرمایه گذاری )فن آسا( و کارخانه داروگر و شرکت ایران مال. با این حال، این حجم از فعالیت های صنعتی نیز نتوانسته 
سمیع زاده را از فضای دانشگاهی دور کند؛ او در مقاطع مختلف، در دانشــگاه های گوناگونی تدریس کرده است و اکنون نیز 
دانشیار دانشکده فنی ومهندسی دانشگاه الزهرا است و در حیطه مدیریت نیز هدایت هلدینگ فاخر را برعهده دارد. سمیع زاده که فعالیت 
ورزشی نیز دارد برای گفت وگو با ماهنامه عصر تراکنش خود را از زمین گلف به دفتر  کارش رساند، معتقد است میزان تمرکز و تسلط مدیران بر 
کاری که از خود به جای می گذارند، آنها را از دیگران متمایز می کند و تبلور چنین نظم و رویکردی حتی باید در سبک زندگی شخصی و تفریحات 

مدیران هم رؤیت شود؛ مثل همین بازی گلف که به عقیده او از مطلوب ترین روش های افزایش میزان تمرکز مدیران است.

سمیع زاده می گوید که در کودکی همیشه نسبت به سایر 
همسالانش جثه کوچک تری داشته اســت: »من کلاس 
اول و دوم ابتدایی را در آبادان درس خواندم و به دلیل همین 
کوتاه قد بودن در ردیف های جلو می نشستم و حسابی به 
درس خوانی معروف شده بودم. آن زمان مدارس در هر روز 
دو شیفت داشتند و من را به خاطر همین درس خوان بودن 

عکس: نسیم اعتمادی

صادق کاشفی
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در هر دو شیفت به مدرسه می فرستادند، در حالی که همه بچه ها یک شیفت به مدرسه 
می رفتند و شیفت دیگر را بازی می کردند و من باید مشق های هر دو شیفت را هم می نوشتم. 
از همان موقع به این نکته پی بردم که اگر کاری را به خوبی انجام بدهی، اطرافیانت این توقع 
را خواهند داشت که آن کار را بیشتر و بهتر تکرار کنی و به ثمر برسانی.«سمیع زاده معتقد 
است این رویه کودکی در بزرگسالی او هم ادامه پیدا کرده و او هیچ زمانی را به خاطر نمی آورد 
که فقط مشــغول »یک« کار و شــغل بــوده باشــد و همیشــه حداقــل »دو« کار را هم زمان 
مدیریت کرده است: »نمی دانم با این عادتم به کار زیاد که در تمام طول زندگی ام داشته ام، 

چگونه می توانم خودم را بازنشسته کنم و دست از کار بکشم.«

 قبولی در رشته مهندسی صنایع دانشگاه شریف

تدوین دوره تحصیلی راهنمایی در نظام آموزشی کشور هم زمان بود با سالی که سمیع زاده 
درسش را در دوره دبســتان تمام کرد. او در این مقطع به مدرسه عاصمی رفت که درست 
روبه روی دانشــگاه شــریف قرار داشــت و از همان موقع به نظر می رســید که سرنوشــت او 
به نحوی با دانشگاه شریف گره خورده باشد؛ او بعدها در همین دانشگاه تحصیلات عالی 
خود را پیگیری کرد. زمان گذشت و ســمیع زاده نیز به سال های ابتدایی دبیرستان رسید؛ 
آن هم در شهر بندرعباس که دبیرستان هایش به دلیل تعداد کم دانش آموزان در آن زمان، 
مختلط بودند و شرایط متفاوتی نسبت به سایر شهرهای ایران داشت. او دوران تحصیل 
خود در بندرعباس را شیرین توصیف می کند؛ هرچند باور دارد زندگی در آن شرایط جوی 

برای افراد غیربومی سخت تر است.
او سال های آخر دبیرستانش را مجدداً در تهران و در دبیرستان جاویدان گذراند؛ با وجود 
عادت به درس خوانی همیشگی اش، ســال کنکور و دانشــگاه رفتنش با تب وتاب روزهای 
انقلاب مصادف شــد و با اینکه خودش بــاور دارد فرصت چندانی برای مطالعه نداشــته، 
شرایط پذیرش دانشگاه ها در آن سال به نحوی رقم خورد که توانست در دانشگاه شریف و 

در رشته مهندسی صنایع )گرایش تولید صنعتی( پذیرفته شود.

 دانشگاه و حضور در جهاد دانشگاهی

دوران دانشگاه رفتن سمیع زاده در ابتدا با تعلیق ماندن یا رفتن از کشور عجین شد؛ شرایط 
انقلاب فرهنگی و تعطیلی نهادهای آکادمیک، او را ترغیب کرده بود برای تحصیل به خارج 
از کشــور برود: »آن موقع دو تفکر رایج بود؛ اولی همین بود که به دلیل آشفتگی های اوایل 
انقلاب و تعطیلی دانشگاه ها، خانواده ها دوست داشتند فرزندانشان را به خارج از کشور 
بفرستند تا در آنجا به تحصیلاتشان ادامه دهند و دومین دیدگاه هم در این گزاره خلاصه 
می شــد که این شــرایط موقتی اســت و قرار نیســت طول بکشــد؛ من هم به دلیل شرایط 

خانوادگی تصمیم گرفتم در ایران بمانم تا بعداً تحصیل 
در دانشگاه شریف را ادامه دهم.«

ســمیع زاده در آن دوران بــه عــادت تدریســش کــه بــه 
نوجوانــی برمی گشــت ادامــه داد و از طرفــی تــا زمــان 
بازگشایی مجدد دانشگاه ها، به جهاد دانشگاهی رفت 
و در گروه صنایع، کار روی طرح های مختلف تولید برق، 

به ویژه توربین های بادی را تجربه کرد.

 خوره کامپیوتر بودم

رویکــردی کــه ســمیع زاده در دوران دانشــجویی اش 
نسبت به دروس دانشــگاه اتخاذ می کرد در یک قانون 
ساده خلاصه می شد: درس هایی را که دوست داشت 
با رغبــت تمــام می خوانــد و بالاتریــن نمــره کلاس را در 
آنها به دســت مــی آورد و برای دروســی که علاقــه اش را 
برنمی انگیختند، خود را بیش از اندازه خسته نمی کرد 
و آن قدرها زحمت نمی کشید. در نتیجه چنین رویکردی 
سمیع زاده متوجه شد عاشق کامپیوتر است و تصمیم 
گرفت تمــام نظریه هــا، دســتگاه ها و ضمائــم مرتبط با 
این محصــول نوظهور را کــه تعــداد محــدودی از آن در 
دانشگاه های کشور وجود داشت بررسی کند: »تا قبل از 
آمدن کامپیوترهای شخصی، برنامه نویسی کار سختی 
به شــمار می رفت و ظهور این دســتگاه تبلور کامپیوتر 
در زندگی روزمــره بود. آمدن این محصول به دانشــگاه 
ما چنان اتفاق بزرگی بود که در دانشــکده مــا یک اتاق 
کامپیوتر مخصوص آن درست کردند. اتاقی با در آهنی 
ویژه که به کولر هم مجهز بــود و حتی پنجره هایش هم 
حفاظ داشتند و فقط با گرفتن وقت قبلی امکان حضور 

در آن وجود داشت.«
از طریق همین دســتگاه بــود که ســمیع زاده چیزهایی 
زیادی را درباره کامپیوتر آموخت؛ از برنامه نویسی گرفته 
تا شبکه و نرم افزار. این علاقه بی حدوحصر باعث شد 
ســمیع زاده را خوره کامپیوتــر صدا بزنند؛ او همیشــه و 



لندتک ایران 
در آستانه 

رشدی بزرگ

نقش لندتک ها در افزایش قدرت خرید مردم و تحول صنعت فناوری های مالی بر هیچ کس پوشیده 
نیست؛ کسب وکارهایی که در وضعیت تورمی اقتصاد کشور می توانند بسیار کمک کننده باشند. 
معتقدیم که لندتک ایران در آستانه رشــدی بزرگ قرار دارد؛ با وجود این، فعالان این حوزه برای 
ادامه فعالیت هایشان با چالش هایی نیز روبه رو هستند که مهم ترینشان را می توان تأمین مالی 
دانست؛ چالشی که اگر چاره ای برایش اندیشیده نشود، به بحرانی تبدیل می شود که توان نابودی 
کسب وکارها را دارد. به همین منظور بخش »تنظیم گری« این شماره از ماهنامه عصر تراکنش 
را به وضعیت لندتک ها، میزان تأثیرگذاری آنها و چالش هایی که دارند، اختصاص دادیم و در این 
زمینه گزارش هایی در گفت وگو با مدیران و متخصصان این صنعت آماده کردیم که به مسئله تأمین 
مالی لندتک ها و وضعیت ارائه اعتبار به مردم پرداخته اند. محمدصادق آزادانی، کمیل رودی، محمد 
آجدانی و مصطفی ثابتی نیز یادداشت هایی درباره جنبه های گوناگون لندتک در کشور برایمان 

نوشته اند.

تنظیمگری
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به ترتیب از راست به چپ:
 محمدمهدی اسمعیلی

مهدی مقیمیان 
سید مجتبی بنی طبا 

بر

  نیاز لندتک ها به تغییر الگوهای کسب وکاری شان

لندتک ها در سال های اخیر با توسعه فراگیری مالی در کشور، نه تنها صنعت فناوری های 
مالی را متحول کرده اند، بلکه باعث افزایش قدرت خرید مردم و کاهش فقر نیز شده اند. 
اقتصاد ایران یک رکود تورمــی را تجربه می کند و این به معنای عدم تــوازن میان درآمدها 
و هزینه های افراد اســت و فرایند ارائه تســهیلات در بانک ها هم آن قدر سخت و طولانی 

است که درعمل محقق نمی شــود و این دو در کنار هم 
می توانــد وضعیتی جهنمــی را بــرای اقشــار کم درآمد 
ایجاد کند که به ناتوانی آنها در برطــرف کردن نیازهای 
اولیه  و روزمره شان منتهی می شود. درست در همین جا 
است که برآمدن لندتک ها توجیه منطقی پیدا می کند. 

نیلوفر نادری

 بررسی چالش تأمین مالی لندتک ها و مسیرهای متنوع آن در گفت وگو با محمدمهدی اسمعیلی
مهدی مقیمیان  و سید مجتبی بنی طبا

 ضرورت تمرکز 
منابع مالی غیر بانکی

نقش لندتک ها در افزایش قدرت خرید مردم و تحول صنعت فناوری های مالی بر هیچ کس پوشیده نیست؛ کسب وکارهایی 
که در وضعیت تورمی اقتصاد کشور می توانند کمک کننده باشند. با وجود این، فعالان این حوزه برای ادامه فعالیت هایشان با 
چالش های متعددی روبه رویند که مهم ترینشان را می توان تأمین مالی دانست؛ چالشــی که اگر چاره ای برایش اندیشیده 
نشود، به بحرانی تبدیل می شود که توان نابودی کسب وکارها را دارد و می تواند بقای آنها را تهدید کند، دامنه فعالیت هایشان 
را کاهش دهد و به عاملی برای برآمدن چالش های دیگر تبدیل شود. در حال حاضر اصلی ترین تأمین کنندگان مالی لندتک ها در کشور بانک ها 
هستند و به گفته فعالان، بانک ها نیز با محدودیت منابع مواجهند. به عقیده فعالان این حوزه، در چنین وضعیتی لندتک ها یا باید به دنبال 
حامیان دیگری باشند یا الگوی کسب وکاری خود را تغییر دهند. در گفت وگو با محمدمهدی اسمعیلی، مدیرعامل سیمرغ تجارت؛ سید مجتبی 
بنی طبا، رئیس هیئت مدیره مانیسا و مهدی مقیمیان، مدیرعامل مینی پی به چالش های تأمین مالی لندتک ها و مسیرهای متنوع آن پرداختیم. 
به گفته آنها، سرمایه گذاران خطرپذیر، وام های دولتی کم سود، لیزینگ ها و مدیریت جریان نقدی در طول زنجیره تأمین از روش هایی هستند 

که می توانند منابع مالی لندتک ها را به  سهولت فراهم کنند. در ادامه گزارشی از این گفت وگوها را می خوانید.
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سواد مالی مؤلفه هایی مانند بودجه بندی، پس انداز و سرمایه گذاری، 
مدیریت بدهی، مدیریت ریسک و بیمه دارد. کسب این مهارت ها 
توســط مردم، به رفتار مالی بهینه و درنتیجه بــه زندگی مطلوب تر با 
توجه به منابع دراختیار و محدودیت های پیرامونی منجر می شود. 
هر فردی باید درک مناســبی از آثار شــاخص هایی مانند تورم، نرخ بهره و ریسک های 
پیرامونی داشته باشد و نحوه خرج کرد، پس انداز و میزان بدهی هایش را با توجه به این 
شــاخص ها تنظیم کند. در دنیا و به تبع آن در کشــور ما تحقیقات متعــدد و متنوعی 
درباره میزان سواد مالی مردم انجام شده است. متأسفانه باید بگوییم مردم کشور ما از 
لحاظ سواد مالی در جایگاه مناسبی قرار ندارند.از لحاظ جغرافیایی، مناطق کم برخوردار 
و حاشــیه ای ماننــد شــهرهای کوچــک، مناطــق مــرزی و روســتاها نیــز در وضعیــت 
نامناسب تری قرار دارند. از منظر سایر ویژگی های دموگرافیک، افراد مسن، کم سواد و 
کم درآمد، سواد مالی کمتری دارند. پیش تر، اثرات نامطلوب کم سوادی مالی در مواردی 
مانند مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجازی که سودهای نامتعارفی پرداخت می کردند، 
رشــد غیرمنطقــی بــازار ســرمایه و ســقوط آن، کلاهبرداری هــای انجام شــده از طریــق 
به اصطــلاح شــت کوین ها، پیش خریــد کالا بــا قیمت هــای غیرواقعــی و طرح هــای 
سرمایه گذاری با سودهای نجومی را بر زندگی مردم مشاهده کرده ایم. در همین راستا، 
حوزه وام دهی هم که در چند سال اخیر به لطف امکانات پلتفرم های دیجیتال، فراگیری 
بیشتری پیدا کرده، می تواند بر زندگی عامه مردم اثر مثبت یا منفی داشته باشد که در 

ادامه به آن می پردازیم.
اعطای وام به سبب افزایش توان مصرف و رفع نیازهای بی پاسخ مانده، قطعاً برای عامه 
مردم جذاب است. به طور خاص، در شرایط ابرتورمی این جذابیت افزایش پیدا می کند، 
بنابراین افراد عموماً حتی با پرداخت سودهای بیشتر نیز همچنان علاقه مند به دریافت 
این قبیل وام هــا هســتند. پلتفرم های وام دهــی می توانند در راســتای تحقــق فراگیری 
مالی در جامعه و کمک به برقراری عدالت در دستیابی به منابع برای همه مردم، کمک 
شــایانی کنند. اگر بخواهیم از مقوله اعطای وام از طریق پلتفرم های وام دهی، به هدف 
کمک به رفع نیازهای مردم حداکثر استفاده را کنیم و پیامدهای منفی آن را به حداقل 

برسانیم، به توجه ویژه و چند اقدام خاص نیازمندیم.
از منظــر کلان، حاکمیــت می بایســت آمــوزش رفتــار مالــی مناســب و افزایــش تــوان 
محاســباتی مردم را در حد رفع نیازهای روزمره زندگی از سطوح پایه مانند مهدکودک 
و مدارس تا دانشــگاه ها و همچنین از طریق رســانه هایی مانند صداوســیما در دستور 
کار خود قرار دهد. این امر نیازمند گذشت زمان و رسوخ آموزه ها در ذهن مردم است و 
ممکن است تأثیر کوتاه مدت نداشته باشد.از وجهی دیگر، پلتفرم های وام دهی دارای 
مســئولیت هایی هم در قبال خودشــان و هــم در قبال مشتریانشــان هســتند. به طور 
مشــخص، اعطای وام به مشــتریان و تحریک به مصرف بیشــتر، بدون اعتبارسنجی 
اصولی مشتریان و عدم توجه به توان بازپرداخت افراد، علاوه بر اینکه می تواند سبب 
افزایش نرخ نکــول وام هــا و ایجاد ضــرر و زیان بــرای این قبیــل پلتفرم ها شــود و تداوم 
کســب وکار آنان را تهدید کند، سبب گرفتاری مردم و بدهکار شــدن آنان نیز می شود. 
بدیهی است که نیازهای انسان نامحدود و منابع در اختیارش محدود است؛ بنابراین 
رفــع نیــاز بــدون درنظرگرفتن تــوان افــراد در عمــل به تعهــدات و حتــی القــای نیازهای 
غیرضروری از طریــق وام دهی، می تواند بســیار خطرناک باشــد.ضروری اســت که هر 
پلتفرم وام دهی، شــناخت مناسبی از پرســونای مشتری خود به دســت آورد و اعطای 

خدمات وام دهــی به آنها را طوری تنظیم کند که نســبت 
معقولی با شــرایط آنها داشــته باشــد. هم اکنون، بخش 
عمده ای از پلتفرم های وام دهی، تسهیلات را برای خرید 
کالا یا خدمت مشــخصی به مشــتری ارائــه می کنند. در 
همین راســتا، هرچــه وام هــای اعطایــی به ســمت خرید 
کالاهــای بــادوام )خدماتــی ماننــد بیمــه که بــه مدیریت 
ریسک زندگی مردم کمک می کند، خدمات آموزشی که 
سبب توانمندی افراد می شود یا خدمات سرمایه گذاری 
کــه ســبب محافظــت از مــردم در برابــر تــورم می شــود(، 
هدایــت شــود، در عیــن کاهــش آســیب های احتمالــی 
برای کســب وکار و مشــتری، نوعی از آموزش ســواد مالی 
را نیــز بــه همــراه دارد.شــیوه هایی از وام دهی هــم با مدل 
بدون محدودیت در محل مصرف وجــود دارد که یکی از 
مشهورترین این مدل ها، طرح »پشــتوانه« ویپاد است. 
هدف از ارائه این طرح، اعطای اعتبــار خرد به عامه مردم 
جامعه به منظــور کمک بــه مدیریت هزینه هــای روزمره 
ایشان است. در این طرح، اعتبار خرید در کارت مشتری 
با قابلیت مصرف در تمامی پذیرندگان شبکه شاپرک و به 

شکل اعتبار پلکانی به مشتریان ارائه می شود.
در نبود اطلاعات مالی جامع از مشتریان که خود یکی از 
نتایج عدم فراگیری مالی در کشور است، افزایش پلکانی 
اعتبار مشتری مبتنی بر رفتار ایشان در عمل به تعهدات، 
ابزار مناسبی برای کنترل ریسک کسب وکار و مشتریان 
اســت. در طــرح دیگــری از ویپــاد بــا نــام »پیش درآمد«، 
افــرادی کــه دارای مشــاغلی بــا درآمــد روزانــه هســتند، 
براساس میزان درآمد ماهانه و متناسب با آن، می توانند 
درآمد تقریبی یک هفته آتی خود را پیشاپیش دریافت 
و پس از یک هفته بازپرداخت کننــد. همچنین در طرح 
»برآیند« مشتریان با سپرده گذاری می توانند تسهیلاتی 
متناسب با سپرده خود را دریافت کنند. در هر سه طرح، 
تلاش شــده خدمات تسهیلاتی ارائه شــده به مشتریان، 
درعیــن تمام دیجیتال و فوری بودن، متناســب با شــرایط 
افراد ازجمله توان عمل به تعهدات باشد تا در حد امکان 
جلــوی بدحســابی مشــتریان و مشــکلات ناشــی از آن 

گرفته شود.
جمع بندی سخن اینکه، سوق دادن مشتریان کم درآمد 
که عموماً سواد مالی پایین تری هم دارند به سمت خرید 
کالا یــا خدمــات غیرضــروری یــا پرداخــت وام بــا مبالغی 
که تــوان بازپرداخــت آن را به راحتی ندارند، قطعــاً هم به 
کسب وکار نوپای وام دهی دیجیتال آسیب وارد می کند و 

هم سبب بروز مشکلاتی برای وام گیرندگان می شود 

تحقق فراگیری مالی به کمک 
پلتفرم های وام دهی

محمد آجدانی
معاون بانکداری 

نوین داتین

تنظیمگری
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طی چند ســال گذشــته، با تداوم رکود 
تورمی برای اقتصاد کشور نیاز به انواع 
اعتبــار و تســهیلات خرد بــرای تأمین 
نیازمندی هــای عمومــی مــردم روندی 
افزایشی را طی کرده است. این افزایش نیازمندی و وجود 
برخــی مشــکلات در فرایندهــای جــاری، زمینه توســعه 
اکوسیســتمی بود کــه با ارائــه انــواع راهکارهــا در فضای 
اعتبــار خرد، تــلاش کرد همــگام بــا روندهــای جهانی در 
توسعه ابزارهای جدید، خلأهای موجود را پر کند. امروز 
اکوسیستم لندتک  ضمن بازتعریف مفهوم اعتبار با اتکا 
به روش ها و خلق تجربیات جدید به قریب به پنج میلیون 
نفر از عموم مردم )که عمومــاً فاقد رتبه اعتبــاری بوده یا 
امکان استفاده از ظرفیت های تسهیلات بانکی برای آنها 
مهیا نبوده( خدمت رسانی کرده و توانسته  جایگاه قابل 
اتکایی در تحقق و توســعه هرچه بیشــتر فراگیری مالی 
کسب کند. با این حال، واقعیت این است که اکوسیستم 
لندتــک بــا وجــود موفقیت هایــی کــه بــه دســت آورده، 
همچنان سهم بســیار کوچکی از کل تســهیلات خرد و 
اعتبار تخصیص یافته به مشتریان را به خود اختصاص 
داده و برای رســیدن بــه تــراز کشــورهای مشــابه در ارائه 
تســهیلات و اعتبار به صورت آنلاین هنوز راهی طولانی 
پیش رو دارد. در این میان، نکته امیدوارکننده توسعه این 
اکوسیســتم و افزایــش ســرمایه گذاری در آن توســط 
بســیاری نقش آفرینــان صنایــع مختلــف اســت کــه 
ظرفیت های این اکوسیستم را برای توسعه خود ضروری 
می بینند. از طرف دیگر، بزرگ شــدن این اکوسیســتم و 
افزایــش تعــداد نقش آفرینــان آن دغدغه هایــی را بــرای 
بخش های مختلف حاکمیت ایجاد کرده که عمدتاً ناظر 
بــر وضعیت فعلــی نیــز نبــوده و براســاس تصــور آینده ، 
به صورت پررنگ )و بعضاً اغراق شده!( خودنمایی می کند.

در شــرایطی کــه برخــی رؤیــای دولتی شــدن کامــل همه 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتــال، از پلتفرم هــای تجارت 
الکترونیــک تــا کســب وکارهای فنــاوری مالــی را در ســر 
می پرورانند و درعمل راهکار حل چالش ها را تصدی گری 
دولت بر این حوزه می دانند، رجوع به نقش تنظیم گرانه 
حاکمیــت و بــه مــوازات آن ایجــاد همگرایــی و همکاری 
صنفی می تواند راهکاری عملی، واقع بینانه و نتیجه گرا 
برای حل این چالش ها باشد. اکوسیستم لندتک امروز 
گام هــای ابتدایی خــود برای بلوغ نســبی را برداشــته و با 
اقدامات مؤثر و ظرفیت ساز، مسیر به رسمیت شناخته 
شــدن به عنــوان یــک بازیگــر در اقتصــاد دیجیتــال را تا 

حدودی طی کرده اســت، بــا وجود این، بــرای حفظ و 
مراقبت از این حوزه اقدامات کســب وکارها در مسیر 

صنفی ضروری است.
امروز با اندوختن تجربه های موفق پیشــین، می توان 
از شــاهراه همگرایی صنفی و با اقدامــات داوطلبانه، 
خودتنظیم گــری کــرد و حتــی بــا مشــارکت و تولیــد 
فکــر و ایــده تنظیم گــری مشــارکتی )هم تنظیم گــری( 
را محقق کــرد؛ درواقــع اقداماتــی وجــود دارد که تنها 
از مســیر تأکیــد بــر اشــتراکات صنفــی قابــل وصول 
و پیگیــری اســت؛ ازجملــه: اجمــاع بــر ســر موضــوع 
کارمزدهــای قابــل دریافــت از مشــتریان مبتنــی بــر 
ســاختار هزینــه واقعــی مشــترک صنعــت )تعریف 
سقف کارمزدی که به تبع آن زمینه شناسایی و برخورد 
بــا اعــداد و ارقــام بــالای کارمــزدی را فراهــم می کنــد(، 
ارســال اطلاعــات رفتــار اعتبــاری بــرای مشــتریان در 
راســتای بهبود نظام اعتبارســنجی، ایجاد فهرســت 
سیاه مشترک از مشتریان بدحساب برای جلوگیری 
از تشــدید رفتار منفی در عــدم بازپرداخت اقســاط، 
پیگیــری دریافــت انــواع ســرویس های الکترونیکــی 
لازم بــرای کل اکوسیســتم، حل وفصــل مشــکلات 
مالیاتی کسب وکارها )به واسطه نپذیرفتن هزینه های 
عــدم بازپرداخــت و نکــول( و ایجــاد فرایندهــای 
اســتاندارد در مکانیزم های تسویه حســاب با شــبکه 
پذیرندگــی و جمــع آوری اقســاط. صنــف، علاوه بــر 
پیگیــری و مطالبه گــری موضوعــات بــر زمیــن مانده، 
ســرویس های لازم، پیشــنهاد اقدامات ظرفیت ســاز 
بــرای کاهش ریســک های صنعــت و مطالبــه حقوق 
تک تــک کســب وکارها، می توانــد )و بایــد( اقدامــات 
مخرب اکوسیستم و همچنین رفتارهای ضدرقابتی را 
شناسایی و برای آنها چاره جویی کند. اگرچه واقعیت 
این است که صنف ها برای اینکه بتوانند نقشی واسط 
میان حاکمیت و کسب وکارها ایفا کنند باید ابزارهای 
لازم را در اختیار داشته باشند. به نظر می رسد اقتصاد 
دیجیتال همچون بسیاری از حوزه ها، مثل کانون وکلا، 
نظام مهندسی و نظام پزشــکی امروز به یک ساختار 
تخصصی نیــاز دارد تــا در نظام ملــی تنظیم گــری، با 
استفاده از ظرفیت های خودتنظیم گری و تنظیم گری 
مشــارکتی، در چهارچوب مقرره گــذاری دخالت کند 
و بر آن تأثیر بگــذارد و علاوه بر رصــد و پایش صنعت 
و مقررات وضع شــده، برای رفع مشــکلات مقرراتی و 
شناســایی خلأها یا مقررات زائــد اقدامــات لازم را در 

بررسی مسیرها و فرصت های همکاری صنفی در اکوسیستم نوظهور لندتک

 تنظیم گری مشارکتی
از شاهراه همگرایی صنفی

محمدصادق 
آزادانی

رئیس کمیسیون 
لندتک نصر 

تهران

امروز 
با اندوختن 
تجربه های موفق 
پیشین، می توان از 
شاهراه همگرایی 
صنفی و با اقدامات 
داوطلبانه، 
خودتنظیم گری کرد 
و حتی با مشارکت 
و تولید فکر و 
ایده تنظیم گری 
مشارکتی 
)هم تنظیم گری( را 
محقق کرد



آیا مایکروسافت 
می تواند در عصر 
هوش مصنوعی 

پیشتاز بماند؟

در سال 2۰۱۴ که ساتیا نادلا سکان مدیریت مایکروســافت را در دست گرفت، این شرکت برای 
تداوم فعالیتش دست وپا می زد. مایکروسافت در دوران مدیرعامل قبلی، استیو بالمر، از انقلاب 
تلفن هوشمند جا مانده بود، در حوزه تبلت ها عقب افتاده بود و حتی در کسب وکار سیستم عامل 
کامپیوتر که این شرکت را به نامی مطرح تبدیل کرده بود نیز در حال از دست دادن سهم بازارش بود. 
با وجود این، با مدیرعامل شدن نادلا این شرکت در ۱۰ سال جان دوباره ای گرفت و به ارزشمندترین 
شرکت جهان تبدیل شد که هم در زمینه رایانش ابری و هم در زمینه هوش مصنوعی حرفی برای 
زدن دارد. فورچون در مطلبی در شماره ژوئن و ژوئیه خود به نقش آفرینی مایکروسافت در حوزه 

هوش مصنوعی  پرداخته است که ما نیز آن را در بخش »جهان« این شماره ترجمه کرده ایم.

جهان
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فناور ی های مالی ایران

ساتیا نادلا طی ۱0 سال مدیرعاملی  خود در مایکروسافت توانست آن را به  یکی از نقش آفرینان برتر حوزه هوش 
مصنوعی تبدیل کند؛ با این حال بزرگ ترین نگرانی او این است که نتواند تحول بعدی بازار را از قبل پیش بینی کند

هشیاری ساتیا نادلا

محمد رهبان
مترجم

مســئله ای توجه ســاتیا نادلا را جلب کرده است. مســئله کوچکی اســت؛ کلمه ای پنج حرفی در کادری در گوشــه یک اسلاید 
پاورپوینت که برای کسری از ثانیه روی صفحه نمایشی در سالن همایشی در شهر کوالالامپور مالزی ظاهر می شود و نادلا را نگران 
می کند. او با کمی غافلگیری در لحن صدایش می پرسد: »از لاما )Llama( هم استفاده می کنید؟ از هر دو استفاده می کنید؟« 
منظور نه جانور لاما، بلکه مدل هوش مصنوعی لاما است؛ نرم افزار منبع باز محصول متا، غول رسانه های اجتماعی که تغییر 
جهت کاملی به سمت هوش مصنوعی داشته و با مایکروسافت و دیگران رقابت می کند تا بر زیربنای اقتصاد نوظهور هوش مصنوعی مولد غالب 
شود. آن »هر دو« اشاره ای به این مسئله است که این شرکت فناوری کشاورزی مستقر در مالزی )که برای نمایش استفاده از فناوری مایکروسافت 
به مدیرعامل مایکروسافت انتخاب شــده( از مدل هوش مصنوعی متا در کنار GPT-4 اســتفاده می کند که مدل زبانی بزرگ ساخت شریک 
استراتژیک مایکروسافت یعنی OpenAI اســت. نادلا می خواهد این غول نرم افزاری مستقر در شــهر ردموند ایالت واشنگتن، توانمندترین 

مدل های هوش مصنوعی پرطرفدار را در بازار داشته باشد.

برخی نسخه های مدل لامای متا، برخلاف مدل بزرگ تر GPT-4، به قدری 
فشرده اند که می توان آنها را در ربات ها یا تلفن ها تعبیه کرد. نادلا با تغییر 
نقــش از »مدیرعامل به پژوهشــگر ارشــد بــازار« خطاب بــه »مدیرعامل 
به عنوان فروشــنده ارشــد« می گوید: »نگاهی به فــی )Phi( بینــداز.« فی 
خانواده ای از مدل های زبانی کوچک تر اســت که مایکروسافت در داخل 
شرکت خودش ساخته و مانند لاما به صورت منبع باز عرضه کرده است. 
نادلا ظاهراً آن قدری حضور ذهــن دارد که تعداد پارامترهای کوچک ترین 
مدل فــی را به یاد بیاورد و به ســرعت به آن اشــاره کند؛ فقــط 3.8 میلیارد 
پارامتر دارد و درنتیجه به اندازه ای کوچک است که بتوان به صورت محلی 

آدریان لــی، مدیر ارشــد فناوری ایــن اســتارتاپ مالزیایــی، Agroz، با کمی 
خجالت زدگی پاســخ می دهد: »بله، بله ما از لاما هم اســتفاده می کنیم.« 
Agroz کــه مزرعه هــای آب کشــت می ســازد، چت باتــی متکــی بــه هــوش 
مصنوعی ایجــاد کرده اســت تا به پرســش های کشــاورزان دربــاره بهترین 
روش های کشت و مراقبت از کاهوها و کلم برگ های چینی شان پاسخ بدهد. 
نادلا که در غرفه نمایشگاه Agroz مقابل لی ایستاده با لحن طعنه آمیزی 

می پرسد: »برای چی از لاما استفاده می کنید؟«
لی توضیح می دهد که Agroz می خواهد درنهایت از ربات های انسان نما 
برای کشــاورزی اســتفاده کند و شــاید نیاز باشــد ربات ها آفلاین کار کنند. 
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تور فشــرده نادلا به آســیای جنــوب شــرقی در اواخر آوریــل و اوایــل مه )به 
اندونزی، تایلند و مالزی در ســه روز( نشــان دهنده پیشــرفت سریع هوش 
مصنوعی اســت. او در هر مقصد با رهبران دولتی مشتاق برای درک نحوه 
اســتفاده از هوش مصنوعی برای تقویت اقتصادشــان و توسعه دهندگان 
نرم افــزار ســازنده محصولات هــوش مصنوعی دیــدار کــرد؛ محصولاتی از 
معلم های خصوصی گرفته تا دستیارهایی برای پرورش دهندگان ماهی که 

به اندازه رقیب هایشان در ایالات متحده یا اروپا پیشرفته بودند.
نادلا می گوید هوش مصنوعی به این دلیل می تواند با این سرعت گسترش 
یابد که از نوآوری های گذشته به ویژه رایانش ابری بهره می برد؛ حوزه ای که 
نادلا پیش از مدیرعاملی، بیشتر دوران کارش را در آن گذرانده بود. او اشاره 
می کند که وقتی افراد در بخش های زیادی از جهــان نمی توانند به فناوری 
دسترســی پیدا کنند، دمکراتیک کردن آن دشــوار اســت، امــا اکنون دیگر 

این طور نیست. اینترنت، تلفن های هوشمند و ابر همه جا حضور دارند.
از طرفی، مایکروســافت گذار پلتفرمی به ابر را آن قدر خــوب هدایت کرد و 
در دور اول گــذار پلتفرمی به هــوش مصنوعی آن قدر ماهرانه بــازی کرد که 
موفقیتش در آینده قطعی به نظر می رســد. اگر هوش مصنوعی بهره وری 
اقتصــادی را افزایــش دهــد، اتفاقــی که بیشــتر تحلیلگــران فکــر می کنند 
محتمل است، رشد تولید ناخالص داخلی نیز ســرعت می گیرد و فناوری 
ســهم بزرگ تری از ایــن کیک اقتصــادی بزرگ شــده خواهد داشــت. نادلا 
می گوید پس با این تفاسیر باید فکر کنیم مایکروســافت که با وجود رشد 
اقتصادی سالانه تقریباً ثابت 3درصدی، درآمد سالانه اش رشدی دو رقمی 
داشــت اســت، چیزی برای نگرانی ندارد. او کمک می کند که بفهمیم چرا 
سرمایه گذاران مایکروسافت را دوست دارند؛ به نظر می رسد قماری بدون 
باخت است )در دوران نادلا قیمت سهام این شرکت یازده برابر شده است(. 
نادلا می گوید: »چشم انداز رشد مایکروسافت تقریباً سرراست است. فقط 
باید همین کار فعلی مان را خوب انجام دهیم.«اما البته »انجام همین کاری 
که انجام می دهیم« ساده نیست. راه های زیادی برای منحرف شدن غولی 
مثل مایکروسافت از مســیر درســت وجود دارد. پیش تر این اتفاق افتاده 
است؛ این شرکت تا حد زیادی از پدیده موبایل جا ماند. از میان سه نوآوری 
فناورانــه بزرگی که نادلا در ســال 201۷ گفت آینده مایکروســافت را شــکل 
خواهند داد )هــوش مصنوعی، رایانــش کوانتومی و واقعیــت ترکیبی( این 
شرکت فقط درباره هوش مصنوعی بسیار موفق بوده است. نادلا می گوید 
فکر جا ماندن از جهش فناورانه بزرگ بعدی خواب شب را از او می گیرد. او 
می پرسد: »وقتی تغییر پارادایمی اتفاق بیفتد، آیا چیزی برای عرضه دارید؟ 
زیرا اگر چیز مربوطی برای عرضه نداشته باشید، هیچ حق خدادادی برای 
وجود داشتن ندارید.« و بعد می گوید درنتیجه باید »فرهنگی داشته باشید 
که به شــما این امکان را بدهد که بســیار پیش از اینکــه همه بفهمند باید 
توانمندی خاصی را داشته باشید، آن توانمندی را ساخته باشید تا بتوانید 

مفاهیم جدید عرضه کنید«.
نادلا حرف از ساختن می زند، اما شاید »پیدا کردن« عبارت دقیق تری باشد. 
او به عنوان مدیری که بیشتر دوران حرفه ای اش را در مایکروسافت گذرانده، 
تمایل عجیبی به نگاه به بیرون از سازمان برای به دست آوردن نوآوری لازم 
برای آینده شرکت از طریق اکتساب، مشارکت یا استخدام دارد. به من گفت 
خیلی با دقت پیگیری می کند که مایکروسافت چند فرد رده بالا و رده پایین از 
سایر شرکت های فناوری استخدام می کند و این جریان ورودی را در اطمینان 
از انعطاف ناپذیر نشدن این شــرکت حیاتی می داند. او می گوید: »تنها راه 
حفظ صداقت و روراستی در خودتان آوردن استعدادهای ارشدی از بیرون 
اســت که شــما را از لحاظ ذهنی و فکــری واقع بیــن نگــه می دارند.«افرادی 
که از نزدیک با نادلا کار کرده اند می گویند وقتی احســاس می کند فرصت 
استراتژیک مهمی را پیش روی خود می بیند قاطعانه عمل می کند. در سال 
2016 برای تثبیت جایگاه مایکروســافت به عنوان مرکــز همه فعالیت های 
کســب وکاری دیجیتال و گســترش حــوزه فعالیت شــرکت به شــبکه های 
اجتماعی 26 میلیارد دلار هزینه کرد تا لینکدین را تصاحب کند. دو سال 

اجرایش کرد. لی می گوید که Agroz فی را آزمایش خواهد کرد. هم زمان 
مدیرعامل Agroz، جرارد لیم، به نادلا مقداری کلم برگ چینی محصول 
Agroz را تعارف می کند. نادلا تکه کوچکی برمی دارد. با جدیت می جود 
و بدون شک به این فکر می کند که رقابت در حوزه هوش مصنوعی چقدر 

شدید است.
گفت وگوی آموزنده ای اســت. شــرکت های کمی به اندازه مایکروسافت 
از رونق هوش مصنوعی مولد سود برده اند. علاقه شدید سرمایه گذاران 
بــه ایــن فنــاوری بــه شــرکت نــادلا کمــک کــرده اســت کــه بــا ارزش بــازار 
پیوسته بیشتر از ســه تریلیون دلاری، یکی از مدعیان همیشگی عنوان 

ارزشمندترین شرکت جهان باشد.

 نشست آسیای جنوب شرقی

در سال 2014 که نادلا سکان مدیریت مایکروسافت را در دست گرفت، 
این شرکت برای تداوم فعالیت دســت وپا می زد. مایکروسافت در دوران 
مدیرعامل قبلی، اســتیو بالمر، از انقلاب تلفن هوشــمند جا مانده بود، 
در حوزه تبلت ها عقب افتاده بود و حتی در کســب وکار سیســتم عامل 
کامپیوتر که این شــرکت را به نامی مطرح تبدیل کرده بود نیــز در حال از 
دست دادن سهم بازارش بود. در دوره بالمر قیمت سهام مایکروسافت 
بیش از 40درصد کاهش یافته بود. نادلا در طول بیش از 10 سال فعالیت 
به عنوان مدیرعامل جان تازه ای به این شرکت بخشیده و با موفقیت آن 
را در دو تحول فناورانه یعنی از کامپیوترهای شــخصی بــه عصر رایانش 
ابری و اکنون به عصر هوش مصنوعی رهبری کرده است. سرمایه گذاری 
آینده نگرانه و زودهنگام نادلا در OpenAI و فناوری اش و رابطه پرثمر اما 
گاهی پرتنش ناشی از آن به مایکروسافت فرصت خوبی برای رسیدن به 
جایگاه برتر در این عصر جدید داده اســت. می توان گفت این شرکت از 
عصر »وینتل« )شراکت ویندوز و اینتل( در دهه 1990 که نیروی غالب بازار 

کامپیوترهای شخصی بود، هیچ وقت تا این اندازه قدرتمند نبوده است.

 درآمد سال 2۰2۳: 2۱۱.۹ میلیارد دلار

درآمــد مایکروســافت در طــول 10 ســال گذشــته تقریبــاً ســه برابر شــده 
است؛ محرک این رشــد تغییر مسیرهای موفق این شــرکت به خدمات 
ابــری، بازی هــای ویدئویــی و به تازگی هــوش مصنوعی مولد بوده اســت. 
با این حال این شــرکت نمی توانــد به موفقیت هایش غره شــود؛ آلفابت 
و متا نیز ســرمایه گذاری ســنگینی در هــوش مصنوعی انجــام داده اند و 
مانند مایکروســافت می توانند پژوهش هــا و محصولاتشــان را با عواید 
کسب وکارهای بسیار سودآور موجودشان تأمین مالی کنند. در حالی که 
نادلا دومین دهه سکانداری را شروع می کند، هیچ تضمینی وجود ندارد 
که مایکروسافت پیشگامی اش را حفظ کند. رگولاتورها، هکرها و رقیب ها 
همه تهدیدهایی را متوجه این شرکت می کنند که برای تضعیف رهبری 
آن در صنعت، کافی اند. مهم تر از همه باید با مسئله بسیار بزرگ بودن 
خودش دست وپنجه نرم کند و با توجه به اینکه طبیعت هوش مصنوعی 
مستلزم سرعت، چابکی و ظرافت است، اجازه ندهد قربانی بروکراسی 

و تورم ساختاری شود.
رویکرد نادلا به رهبری نشان دهنده آگاهی عمیق او از این ریسک هاست. 
حتــی وقتــی در ظاهــر در زمینــه هــوش مصنوعــی جلوتــر از رقیب هــا 
هســتند نیز او و تیمش مــدام حواسشــان را جمع می کنند و آنتنشــان 
به کوچک ترین تغییرات در نیازها و ترجیح های کاربران حســاس است. 
مایکروسافت پیوسته در حال سرمایه گذاری در فناوری ها و استعدادهایی 
است که شاید روزی جایگزین مدل های OpenAI یا حتی هوش مصنوعی 
مولد شوند. در بخش های دیگر شاید این حد از هشیاری، افراطی یا حتی 
شکاکی به نظر برسد، اما همان طور که نادلا مانند همه فعالان حوزه فناوری 
می داند، گذارهای پلتفرمی زیاد و سریع اتفاق می افتند. اگر چشم بر هم 

بگذارید، مجبور می شوید به جای ساختن آینده، در تعقیب آن باشید.

جهان

اردیبهشت 1403
سال هشتم

شماره هشتاد و سوم



آشنایی با 
شرکت های 

معتمد مالیاتی

هفتم خردادماه ۱۴۰3 روز جهانی بازاریابی بود. به همین دلیل در بخش »راهنما«ی این شماره 
از ماهنامه عصر تراکنش به ســراغ مدیران و معاونان بازاریابی شرکت های بانکی و پرداخت 
کشور رفتیم و چهارده نفر از آنها را معرفی کردیم. به باور ما این افراد نقش مهمی در رشد درآمد 
کسب وکارها دارند و با قرار گرفتن در خط مقدم جذب مشــتری و فروش، یکی از اساسی ترین 
واحدهای هر شرکتی به حساب می آیند. علاوه بر این، در صفحات پیش رو می توانید با شرکت های 
معتمد مالیاتی دارای مجوز از سازمان امور مالیاتی فعال در کشور نیز آشنا شوید. پایانه پرداخت 
لینوکسی سری B70 شرکت اندیشه نگار پارس نیز دستگاهی است که در این شماره به معرفی 
آن پرداختیم. »قوانین پکن«، »قسمت درست اشتباه«، »قمار روی هوش مصنوعی« و »خون در 

ماشین« نیز چهار کتابی هستند که در این شماره مروری کوتاه بر آنها داشته ایم.

راهنما



همــه مــردم جهــان در 

امریکن بنکر
تقــلای دســت یافتــن به 
ثــروت  و  مالــی  رفــاه 
هســتند. بــا ایــن حــال، 
همیشــه شــکافی میــان 
افراد در این زمینه وجود دارد. اختلاف نژادی هم یکی 
از مواردی است که می تواند شکاف در ثروت و رفاه را 
مضاعف کند. بررسی های مجله امریکن بنکر نشان 
می دهــد کــه دریایــی از شــکاف میــان خانواده هــای 
سیاه پوســتان و سفیدپوســتان در زمینــه رفــاه وجود 
دارد. نکته نگران کننده این اســت که این شــکاف در 
حــال افزایــش اســت. بــا ایــن حــال، موضــوع 
امیدوارکننده ای که نشریه امریکن بنکر به آن اشاره 
می کند این اســت که می تواند به کمــک فناوری های 
پیشرفته ازجمله فناوری مالی یا همان فین تک، این 
شکاف را تا حد زیادی برطرف کرد. به عبارت ساده تر، 
فناوری هایــی نظیــر هــوش مصنوعــی، می تواننــد به 
شــکل های مختلف به رفع شــکاف کمــک کنند. این 
فناوری ها می توانند نقطه آغازی برای توزیع عادلانه 
و برابــر ثــروت میــان نژادهــای مختلــف باشــند. پنی 
کراســمن در مقالــه ای با عنــوان »آیــا فنــاوری جلوی 
افزایش شکاف میان نژادها را می گیرد؟« این نکته را 
یادآوری کرده که چهار سال پیش در زمانی که جورج 

تاریخ انتشار
  ژوئن 2۰2۴

صاحب امتیاز
Arizent

تیراژ
انتشار آنلاین

انتشار اولین شماره
۱885

دفتر مرکزی
نیویورک، آمریکا

وب سایت
americanbanker.co  

سوژه ها
#فناوری #بانک 

#بانکداری

تاریخ انتشار
ژوئن و ژوئیه 2۰2۴

صاحب امتیاز
Charoen Pokphand

تیراژ
852 هزار

انتشار اولین شماره
۱929

دفتر مرکزی
نیویورک، آمریکا

وب سایت
fortune.com  

سوژه ها
#فورچون #مایکروسافت 

#غول_آمریکایی

فناوریدرخدمــــــــــــــــــــــترفعشکافثروت

بازگشتمایکروسافت
 نشریه فورچون تصویر ساتیا 

فورچون
نادلا، مدیــر اجرایی شــرکت 
مایکروســافت را روی جلــد 
خــود قــرار داده و بــه قصــه 
شــرکت  ایــن  موفقیــت 
پرداخته است. او 10 سال است که مدیرعاملی این شرکت 
را برعهده گرفته و توانسته مایکروســافت را طی یک دهه 
اخیر وارد فهرست ارزشمندترین شرکت های جهان کند. 
در حال حاضر مایکروســافت یکی از بازیگــران کلیدی در 
عرصه فنــاوری هوش مصنوعی به شــمار می آیــد و نقش 
مدیرعامــل در ایــن زمینــه پررنــگ بــوده اســت. حــالا این 
مدیرعامل به دنبال بهبود شــرکتش اســت و ســعی دارد 
نقشــش را در زمینه هــوش مصنوعی پررنگ تر کنــد. او با 
دقت مدل های مختلــف هوش مصنوعی را کــه روانه بازار 
می شــوند بررســی می کند تا بتوانــد بهترین مــدل را برای 
شرکت مایکروسافت کشف کند. او در سال 2014 به صورت 
جــدی قــدم بــه ایــن شــرکت گذاشــت و کارش را به عنوان 
مدیرعامــل آغــاز کــرد. در آن زمــان، مایکروســافت 
عقب نشینی های بســیاری داشت و نســبت به گذشته، 
محبوبیتش کاهش یافته بود، اما مدیریت صحیح نادلا، 
توانســت دوباره این شــرکت را به یکی از غول های فناوری 
تبدیل کند. علاوه بر آن، مایکروسافت در حال حاضر جزو 
ارزشــمندترین شــرکت های جهان اســت. بخشــی از این 
موفقیت، حاصل روابط نادلا با افراد و کشورهایی است که 
بستری برای توسعه فراهم کرده اند. برای مثال، او توانسته 
فعالیت هایش را در مالزی توســعه دهد. بــه این ترتیب از 
فرصت های پیشــرفت در این کشــور هــم برخوردار شــده 
است. یکی از نکات مثبت درباره این مدیرعامل، بهره گیری 
موفق از تحولات دیجیتال اســت. حالا این چهره مصمم 
شده تا دهه جدید کاری اش را در شرکت مایکروسافت آغاز 
کند و معتقد است که فناوری هوش مصنوعی حرف اصلی 
را می زنــد. البته او تأکیــد کرده کــه الزاماً این شــرکت رهبر 
فناوری در بــازار باقی نخواهد ماند، امــا اگر بتواند بهترین 
مــدل مربــوط بــه فنــاوری هــوش مصنوعــی را پیــدا کنــد، 

می تواند راهی برای ماندگاری خود بیابد. 
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The racial wealth 
gap is getting wider. 

Can technology fix it?
In recent years, the wealth gulf 

between white and Black families
has only grown. But there is hope 
that advances in fintech, such as 

wider adoption of AI, can help.
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By American Banker staff  |   June 2024  |  20  Min Read

American Banker has selected 20 women in the fintech space who 

have shown strong leadership, outspoken advocacy and superb 

communication skills for this annual list. 

F
emale founders of tech companies continue to have a tough time obtaining venture capital. 

According to PitchBook, in 2023, companies founded solely by women garnered just 2.1% of 

the total capital invested in venture-backed startups in the U.S.

That said, the fintech industry has a growing army of influential women. Some are 

founders and CEOs of their own companies. Others lead important functions within fintechs like 

compliance, products or growth. This year American Banker chose 20 women to be on its second 

annual list of The Most Influential Women in Fintech. All have big jobs and are thought leaders within 

their own companies, in the industry and in Washington, D.C.

This year, three judges helped select the honorees: Maria Gotsch, president and CEO of the 

Partnership Fund for New York City, which works to expand tech job opportunities and innovation in 

the city; Michele Alt, co-founder and managing director of Klaros Group, an investment and advisory 

firm; and Aaron McPherson, principal of AFM Consulting, a legal advisory and marketing firm. Here 

are profiles of 2024’s honorees. The women will also be recognized during American Banker’s 

Digital Banking conference, which goes from June 24 to June 25 in Boca Raton, Florida. 

The Most Influential Women in 

Fintech
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چرا مهم اســت: اقتصاد چین طی دو دهه اخیر 
مســیری خارق العــاده را ســپری کــرده و از همــه 
اقتصادهــای پیشــرفته جهــان به جــز آمریــکا 
سبقت گرفته است. این اقتصاد حتی در زمینه 
برابری قــدرت خریــد، از اقتصــاد آمریــکا جلوتر 
اســت. اژدهای سرخ به دنبال ســلطه بر اقتصاد 

جهان است.
بسیاری از کارشناسان اقتصادی و سیاستمداران 
با این پرســش مواجــه شــده اند که ایــن اقتصاد 
چطــور توانســت شــگفتی آفرین شــود؟ یــک 
روزنامه نگار باســابقه به ســراغ این مســئله رفته 
و بررســی کــرده کــه چطور چیــن به کمــک حزب 
کمونیست توانسته برخلاف دموکراسی ها پیش 
برود، بدون اینکــه در ظاهر از ابزار ســرمایه داری 
برای پیشــرفت اســتفاده کرده باشــد. بتانی الن 
که اکنون به عنوان گزارشــگر اکســیوس فعالیت 

دارد، در کتــاب خــود مدعــی شــده کــه چینی ها 
قوانین خــود را بــه شــرکای تجاری شــان تحمیل 
می کنند و به این ترتیب بازی تجاری و اقتصادی 
را بــا قواعــد خودشــان پیــش می برند، بــه همین 
دلیل توانسته اند به موفقیت دست پیدا کنند. 
زمانی که ویــروس کرونــا همه گیر شــد، چینی ها 
تصمیم گرفتند دور از جهان و به تنهایی با کرونا 

مبارزه کنند.
درنتیجه، ایــن اقتصاد تاحدودی دچــار بحران و 
مشــکل شــد. الن در کتاب خود به شــرکت های 
غربی و بزرگی اشاره کرده که شروع به فعالیت در 
چین کردند و درنهایت به ناچار، تــن به قوانین و 
قواعد پکن سپردند. نویسنده این کتاب معتقد 
است چین توانسته نفوذ خود را از همین مسیر 
بر جهان گســترش دهــد و حتی بــر اقتصادهای 

توسعه یافته غربی هم سلطه پیدا کند  

قوانینپکن
چطور چین اقتصادش را برای 

مواجهه با جهان مجهز کرد؟

چرا مهم است: کتاب »قسمت درست اشتباه« 
یــک کتابچــه راهنمــای انقلابــی اســت کــه یــک 
رفتارشــناس حرفه ای آن را نوشــته و به مخاطبان 
توضیح می دهــد چطور رابطه خود را با شکســت 
متحــول کننــد تــا بتواننــد از آن بهتریــن درس را 

بگیرند.
ایمــی ادموندســان، پژوهشــگری برجســته در 
حوزه روانشناسی رفتاری است که تاکنون جوایز 
بســیاری از مدرســه کســب وکار هاروارد دریافت 
کرده است. انسان ها معمولاً شکست را پدیده ای 
مقابل موفقیت می بینند، اما آیا واقعاً شکست 
و موفقیت دو نقطه مقابل یکدیگرند؟ در فرهنگ 
»شکســت خوردن« دو رویکرد وجود دارد؛ یکی 
می گوید: »تحت هر شــرایطی و به هــر قیمتی از 
شکســت خوردن اجتناب کنید« و رویکرد دیگر 
می گویــد: »ســریع و مــدام شکســت بخوریــد.« 
فرقی نمی کند کــدام رویکرد را در پیــش بگیرید، 

همیشــه باید یک نکته را مدنظر داشــته باشید: 
شکست خوردن الزاماً »بد« نیست. تا زمانی که 
شکست خوردن را بد می دانیم، نمی توانیم پس 
از زمین خوردن از جایمان بلند شــویم! نویسنده 
در کتــاب خــود روی ایــن جملــه تأکیــد دارد و در 
تلاش اســت از طریق کتاب خود، درک انسان ها 
از شکست را تغییر دهد و کاری کند که شکست 
خوردن برای همه انسان ها، به نتیجه ای مطلوب 

ختم شود.
برای این کار، لازم اســت چهارچوب فکــری خود را 
عوض کنید و شکست خوردن به شیوه هوشمندانه 
را در دســتور کارتان قــرار دهید. شکســت خوردن 
می توانــد ثمربخــش باشــد، مشــروط بــه اینکــه 
نگاهی درست به آن داشته باشید. باید به شکلی 
خردمندانه ریســک کنید تــا بتوانید مانــع از بروز 
مشــکلات بزرگ شــوید و درنهایت از شکست ها 

بهترین درس را بگیرید  

قسمتدرستاشتباه
علم خوب شکست خوردن
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داده پردازی کیسان

سال اخذ مجوز: ۱۴۰۱
طبق اعلام داده پردازی کیسان، این شــرکت تا پایان اردیبهشــت ماه 1403 بیش از 24 هزار مشتری داشــته که اکثر آ نها اشخاص 
حقوقــی و مابقــی فعالان صنــف طــلا، جواهــر و پلاتین و اشــخاص حقیقــی بوده انــد. این شــرکت تــا امروز بیــش از صــد میلیون 
صورت حساب به سازمان امور مالیاتی کشور ارسال کرده و در یک بازه زمانی دوساله، راهکارهای مختلفی را برای مؤدیان خود ایجاد 
کرده که ازجمله آنها می توان به پایانه فروشگاهی ابری کیسان، دستگاه کارت خوان اندرویدی، نرم افزار موبایل اندرویدی، نرم افزار 
موبایل iOS، نرم افزار ویندوزی، API، ارسال صورت حساب از محل مؤدی و صندوق فروشگاهی کیســان قابل  نصب روی انواع تجهیزات اندرویدی اشاره 
کرد. تنوع راهکارها و ارائه محصول باکیفیت یکی از مزایای رقابتی این شرکت است و علاوه بر این، با توجه به پیچیدگی های موضوع ارسال صورت حساب 
الکترونیکی، وارد حوزه آموزش نیز شده است.  کیسان توانسته در دو سال گذشته بیش از هفده هزار مؤدی مالیاتی را آموزش دهد. کیسان ارائه خدمات 
پشتیبانی را نیز در اولویت قرار داده و به صورت تلفنی، چت و ریموت مشتریان خود را پشتیبانی می کند. مؤدیان می توانند از طریق وب سایت کیسان یا 
کارپوشه خود در سامانه مؤدیان وارد پایانه فروشگاهی کیسان شوند و بعد از تکمیل اطلاعاتشان به صورت رایگان از خدمات کیسان استفاده کنند. همچنین 

برای استفاده از خدمات بیشتر و سایر راهکارهای کیسان می توانند با تکمیل فرم در وب سایت کیسان، درخواست خود را ثبت کنند.

دیان همراه فردا

سال اخذ مجوز: ۱۴۰۱
شرکت دیان همراه فردا دی ماه سال 1400 تأسیس شد و در راســتای تصویب و اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان از مهرمــاه 1401 به عنوان معتمد مالیاتی نوع دو و ســه فعالیت خــود را آغاز کرد. خدمت اصلی این شــرکت آموزش 
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، از تصویب تا اجرا است. از مهم ترین بخش های خدمات این شرکت می توان 
به واحد فعال پشتیبانی آنها اشاره کرد که این اطمینان خاطر را به شرکت های متقاضی خدمات دیان  همراه می دهد که از 
ابتدا تا پایان قرارداد همکاری، در کنارشان است. علاوه بر این خدمات، افراد می توانند از مشاوره های تلفنی و حضوری استادان مالی و مالیاتی این 

شرکت و سمینارهای آنها نیز بهره مند شوند.

معرفی ۱0 شرکت معتمد مالیاتی دارای مجوز از سازمان امور مالیاتی کشور 

میانجی   میان مؤدیان 
سازمان امور مالیاتی

قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان مهرماه ســال ۱۳۹۸ به منظور شــفافیت مالیاتی تصویب شد؛ قانونی که 
طبق آن، تمــام اشــخاص مشــمول علاوه بــر عضویــت در ســامانه مؤدیــان موظف اند بــرای فــروش کالا و خدمــات خود 
صورت حســاب الکترونیکی صادر کنند. طبــق ماده 2۶ این قانون نیز ســازمان امــور مالیاتی می توانــد از خدمات برخی 
شــرکت ها برای تســهیل اجرای این قانون اســتفاده کند که به این شــرکت ها، »معتمــد مالیاتی« یــا »TSP« می گویند؛ 
شرکت هایی که رابط بین مؤدیان و ســازمان امور مالیاتی اند. این شــرکت ها وظایفی نظیر گزارش  دادن به سازمان های مالیاتی، پر کردن 
کارپوشه، مشاوره و آموزش  برای کار با سامانه و صدور صورت حساب را برعهده دارند و به سه دسته اصلی نوع اول، نوع دوم و نوع سوم 
تقسیم می شوند. شرکت های معتمد مالیاتی نوع اول همه کاره اند و کامل ترین خدمات را به مؤدیان خود ارائه می دهند. شرکت های نوع 
دوم دستی در آموزش موارد و قوانین مالیاتی و کار با سامانه مؤدیان به مؤدی مالیاتی دارند. به چنین شرکت هایی مجوز نظارت کامل و 
عملی را نمی دهند؛ درنتیجه فقط به  قصد آموزش  دادن به فرد یا ســازمان ها است که می توانند فعالیت کنند. کار شرکت های نوع سوم 
نیز معمولاً مشــاوره دادن و کمک به رفع مشــکل های کار با سیستم اســت و در صورت موافقت و تأیید ســازمان امور مالیاتی، گاهی در 

نگهداری دفاتر و اسناد مالیاتی نیز نقش دارند. در این مطلب به معرفی ۱۰ شرکت معتمد مالیاتی در کشور پرداخته ایم.

و
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  ویژگی ها و مشخصات فنی

پرداخت لینوکسی B70 دارای ویژگی هایی است که در زیر به برخی از آنها اشاره شده 
است:

 امنیت بــالا: اصلی ترین ویژگی این دســتگاه امنیت بســیار بــالا در مقابله با نصب 
اپلیکیشــن های غیــر و همچنیــن در تراکنش هــای امــن پرداخت اســت. اســتفاده از 
قابلیت امضای دیجیتال با پشــتوانه کلیدهای 2048 بیتی امنیت خاطر برای نصب 
اپلیکیشن های مختلف بدون نگرانی از هک آنها را ایجاد می کند؛ در عین حال تمام 
پردازش های امنیتی و مدیریت رمز در پردازشــگر مخصوصی انجام می شود که برای 
محاسبات امنیتی طراحی شده است. همچنین این دستگاه با تکیه بر یک زیرساخت 

قوی این امکان را مهیا می کند که صرفاً خود مشتری بتواند دستگاه را رفع تمپر کند.
 ســرعت بالای عملیات: ایــن پایانه با داشــتن ســخت افزاری قدرتمنــد و باکیفیت و 
بهره گیری از یک پردازنده چهارهسته ای قوی و حافظه 256 مگابایتی توانایی سرعت 
پردازش بالایی از تراکنش های مختلف را در اختیار کســب وکار قرار می دهد. در عین 
حال گزارش هــای مختلــف موردنیاز پذیرنــده نیز با ســرعت بالایــی در اختیــار او قرار 

می گیرد.
 بهره گیری از ســاختار ارتباطاتی پایدار: این پایانه با کیفیت بالایی کــه در اتصال به 
شبکه  های مخابراتی نسل سوم و چهارم و شبکه  های اینترنتی بی  سیم دارد، می تواند 
تراکنش  هــای پرداخــت الکترونیکــی را بــدون محدودیت نــوع اینترنت انجــام دهد و 

ارتباطی پایدار و پیشرفته را با خود به ارمغان بیاورد.

معرفی پایانه پرداخت لینوکسی سری B70 شرکت اندیشه نگار پارس 
که در نمایشگاه سیملس ۲0۲۴ رونمایی شد 

کارت خوانی 
سازگار با کهربا

شرکت اندیشه نگار پارس به عنوان نماینده انحصاری محصولات Centerm در نمایشگاه سیملس خاورمیانه 2۰2۴ از آخرین 
نوآوری ها و فناوری های سیستم های پرداخت بانکی پیشرفته خود رونمایی کرد؛ یکی از محصولات این شرکت پایانه پرداخت 
لینوکسی سری B70 بود که کارت خوانی با سرعت بالا، صفحه   نمایش لمسی، حافظه بالا و در عین حال سازگار با کهربا است که 
 B70 در این نمایشگاه عرضه شد. در این مطلب مروری بر ویژگی ها، خدمات و مشخصات فنی پایانه پرداخت لینوکسی سری

خواهیم داشت.

مشخصات فنی

Linuxسیستم عامل

ARM Cortex-A53, 1.3GHzپردازنده 

MB RAM+256MB ROM 256حافظه

صفحه نمایش 
Colour Touchscreen / 2.8” 320×240
Colour Touchscreen 240×320”2.4

0.3MP Rear Cameraدوربین 

ساختار 
ارتباطی

4G
2.4G WIFI

کارت خوان 
هوشمند

ISO 7816, EMV Standard

کارت خوان 
مغناطیسی

 Track And 3/2/Support 1
Bi-directonal Swipe

کارت خوان 
غیرتماسی

 ISO 14443 A&B
Mifare Card Starndard

289 گرموزن

باتری
 Lithium battery, 2600 AH,

3.7V

چاپگر
 40mm/Thermal Printer, 58

Paper Roll

گواهی نامه
 PCI 6, EMV L1/L2, EMV

 Contactless L1,Visa Paywave,
Master Paypass

منبع تغذیه
Input: 100 – 240 VAC

Output : 5V/1A

کلیدها
 Numeric Keys, * , # , Enter 10

 , Clear , Cancel , Power Key ,
F1 , F2 , F3
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معرفی مدیران و معاونان بازاریابی دوازده شرکت  بانکی و پرداخت کشور

پلی میان کسب وکارها 
مشتریان

اردلان یوسفی
مدیر فروش و توسعه بازار شرکت پویا

اردلان یوســفی متولــد ســال 135۷ و دارای 
مــدرک کارشناســی ســخت افزار از دانشــگاه 
آزاد اســلامی و کارشناســی ارشــد مدیریــت 
اســتراتژیک از دانشگاه تهران اســت. او بیش از بیســت سال سابقه 
همکاری در شــرکت پویا را در کارنامه خود دارد و در سمت هایی نظیر 
مدیر بخش شــبکه، مدیــر محصول پرداخــت بــا کارت و مدیر بخش 
نرم افزارهای خاص به فعالیت خود ادامه داده است. یوسفی از سال 
1400 تاکنون در سمت مدیر فروش و توسعه بازار شرکت پویا فعالیت 

دارد.

الناز پیمان
مدیر توسعه کسب وکار جیبی مو

الناز پیمان متولد سال 136۷ و دارای مدرک 
کارشناســی مدیریــت صنعتــی از دانشــگاه 
اصفهــان و کارشناســی ارشــد مدیریــت 

صنعتی )گرایش مالی( از دانشگاه یزد است.
پیمــان از ســال 1402 به عنوان مدیر توســعه کســب وکار در شــرکت 

جیبی مو مشغول به فعالیت است.
از سوابق کاری او می توان به رئیس باشگاه مشتریان شرکت پرداخت 
الکترونیک سپهر و مدیر فروش وBusiness Line Owner  شرکت 

فرابوم اشاره کرد.

هیچ کسب وکاری بدون درآمد نمی تواند به فعالیت خود ادامه دهد و بازاریابی با قرار داشتن در خط مقدم جذب مشتری و فروش، 
یکی از اساسی ترین واحدهای هر کسب وکاری به حساب می آید. در دنیای پرتحول و نوآورانه امروز، کسب وکارها برای حفظ جایگاه 
خود در بازار و جلب رضایت مشتریان، نیازمند استراتژی های بازاریابی هوشمندانه و نوآورانه ای هستند؛ استراتژی هایی که از طریق 
آن بتوانند میان خدمات دهی و ارتباط با مشتریان خود پلی برقرار کنند و از رقبا پیشی بگیرند. روز جهانی بازاریابی که مصادف با 
هفتم خردادماه ۱۴۰۳ بود، انگیزه ای شد تا در گزارشی به معرفی معاونان و مدیران بازاریابی شرکت های بانکی و پرداخت کشور بپردازیم؛ مدیرانی 
که نقش مهمی در رشد درآمد کسب وکارها دارند. به روال همیشه، برای دریافت اطلاعات معاون یا مدیر بازاریابی شرکت های بانکی و پرداخت 
کشور، درخواستمان را به شرکت های فعال در این صنایع ارســال کردیم، ولی اتفاق عجیبی که شاهدش بودیم این بود که عمده کسب وکارهای 
صنعت بانکی و پرداخت کشور شرح شغلی تحت عنوان معاون یا مدیر بازاریابی نداشتند؛ موضوعی تکان دهنده که یا نشان از بی توجهی این 
صنعت در کشور به مقوله بازاریابی دارد یا اینکه فعالیت های این کسب وکارها در کشور عمدتاً بر مبنای بازاریابی پیش نمی رود و بیشتر فعالیت ها 
بر مبنای ارتباطات شخصی و تعاملات فی ما بین صورت می گیرد. در هر حال با پیگیری هایی که انجام دادیم توانستیم اطلاعاتی را از دوازده شرکت 

بانکی و پرداخت کشور دریافت کنیم.

و
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